



ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်အစိုးရနှင့် တိုင်းရင်းသား
 လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများအကြား လက်မှတ်ရေးထိုးချုပ်ဆိုခဲ့သော
 တစ်နိုင်ငံလုံး ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးသဘောတူစာချုပ်အရ

နှစ်ဖက်လေးစားလိုက်နာရမည့်
 ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ
 စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းများနှင့်
 စစ်ဘက်ဆိုင်ရာကျင့်ဝတ်များ

၂၀၁၅ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလ (၁၈) ရက်

မြန်မာ

စာ - ၅

စကောကရင်

စာ - ၂၁

ပိုးကရင်

စာ - ၃၃

ပအိုဝ်း

စာ - ၅၁

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်အစိုးရနှင့်တိုင်းရင်းသား
လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများအကြားလက်မှတ်ရေးထိုးချုပ်ဆိုခဲ့သောတစ်နိုင်ငံလုံး
ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးသဘောတူစာချုပ်အရ

နှစ်ဖက်လေးစားလိုက်နာရမည့်ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှု
ရပ်စဲရေးဆိုင်ရာစည်းမျဉ်းစည်းကမ်းများနှင့်
စစ်ဘက်ဆိုင်ရာကျင့်ဝတ်များ
၂၀၁၅ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလ(၁၀)ရက်

မြန်မာ
စ-၅

စကောကရင်
စ-၂၁

ပိုးကရင်
စ-၃၃

ပအိုဝ်း
စ-၅၁



KNU-DOI နှင့် Research Institute for Society and Ecology (RISE)
တို့မှ ၂၀၁၆ ဇန်နဝါရီလ (၁၀) ရက်နေ့တွင် ထုတ်ဝေသည်။

အမှာစာ

မြန်မာနိုင်ငံသည် ၁၉၄၈ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလ(၄)ရက်နေ့ လွပ်လပ်ရေးရပြီးကတည်းက တိုင်းရင်းသား တန်းတူအခွင့်အရေး ဆုံးရှုံးမှု၊ ဒီမိုကရေစီ ဆိတ်သုန်းမှုနှင့်အတူ ပြည်တွင်းစစ်ကြီး တောက်လောင်ခဲ့ရသည်။ နှစ်ပေါင်း (၆၀)ကျော်တိုင်တိုင် ပြည်တွင်းစစ်ဘေး စစ်ဒဏ်ကြောင့် တိုင်းပြည်ချွတ်ခြံကျခဲ့ရပြီး ပြည်သူများတို့သည် အတိဒုက္ခရောက်ခဲ့ကြရသည်။

ပြည်တွင်းစစ် အဆုံးသတ်နိုင်ရေးအတွက် အစိုးရအဆက်ဆက် နှင့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်တော်လှန်ရေးအဖွဲ့အစည်းအကြား အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေးနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးတွေ့ဆုံဆွေးနွေးမှုများကို ပြုလုပ်ခဲ့ကြသည်။

အစိုးရအဆက်ဆက်တို့နှင့် ပြုလုပ်ခဲ့ကြသော အပစ်အခတ် ရပ်စဲရေးနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးဆွေးနွေးပွဲများသည် ပွင့်လင်းမြင်သာမှု မရှိခြင်း၊ ဆွေးနွေးဘက်များကို တန်းတူအခွင့်အရေး မထားခြင်း၊ လက်နက်ချ အလင်းဝင်စေသည့် ပုံစံများဖြစ်နေခြင်း၊ ငြိမ်းချမ်းရေးဆွေးနွေးပွဲနှင့် အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ချုပ်ဆိုသော (သို့) နားလည်မှု ရှိထားကြသည့်

အကြောင်းအရာ အချက်အလက်များကို ပြည်သူလူထုမှ သိရှိခွင့် မရရှိခဲ့သလို ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်တွင်လည်း ပါဝင်ခွင့် မရရှိခဲ့ချေ။

ထို့အပြင် အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေးမှသည် နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲများ မရှိသည့်အတွက် အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေးများ ပျက်ကာ ပြည်တွင်းစစ်မီးကြီးသည် တွေ့ဆုံဆွေးနွေးမှုများပြီးတိုင်း တကြိမ်ပြီးတကြိမ် ထပ်ခါတလဲလဲ နောက်ကြောင်းပြန်လှည့် တိုက်ပွဲကြီးများ စစ်ပွဲကြီးများ ပြန်လည် ဖြစ်ပွားခဲ့ကြရသည်။

ဤသည်မှာ နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲများ ဖြစ်ပေါ်လာအောင် မဖန်တီးထားခြင်း၊ လစ်လျူရှုထားခြင်း၊ ဒေသဖွံ့ဖြိုးရေးဘက်သို့သာ လုပ်ဆောင်စေခြင်းများကြောင့်အပြင် အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေး ပိုမိုခိုင်မာလာစေရန်နှင့် ယုံကြည်မှုများ တည်ဆောက်လာနိုင်စေရေးအတွက် အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေးကို ထိန်းထားသည့် နှစ်ဖက်လိုက်နာရမည့် ကျင့်ဝတ်စည်းကမ်းများနှင့် အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေးကို စောင့်ကြည့်လေ့လာသည့် Monitoring တို့ကို မထားရှိစေခြင်းတို့က အဓိကအကြောင်းရင်း အခြေခံဖြစ်လေသည်။

သမ္မတ ဦးသိန်းစိန် ဦးဆောင်သော အစိုးရ လက်ထက်တွင် တနိုင်ငံလုံး ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေး သဘောတူစာချုပ်(NCA)ကို လက်နက်ကိုင်တိုင်းရင်းသားများ၏ နိုင်ငံရေးဆန္ဒဖြင့် ပူးပေါင်းပါဝင်ရေးဆွဲကြပြီး ၂၀၁၅ ခုနှစ် အောက်တိုဘာလ (၁၅)ရက်နေ့တွင် ပြည်သူလူထု၏ ရှေ့မှောက်၊ နိုင်

ငံတကာ၏ရှေ့မှောက်တွင် လက်မှတ်ရေးထိုးနိုင်ခဲ့သည်။

ထို NCA စာချုပ်တွင် ယခင်မရှိခဲ့ဘူး မပြုလုပ်ခဲ့ဘူး သည့် နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲများ ကျင်းပပြုလုပ်နိုင်ရန်နှင့် အပစ် အခတ်ရပ်စဲရေးကို စောင့်ကြည့်မည့် Monitoring တို့ကို ဖွဲ့ စည်းစေကာ နှစ်ဖက်လိုက်နာရမည့် ကျင့်ဝတ်စည်းကမ်းများ (CoC)ကိုလည်း သတ်မှတ်ရေးဆွဲ နိုင်ခဲ့ကြသည်။ စာချုပ် ချုပ် ဆိုပြီး သဘောတူလက်ခံထားကြသည့် အချိန်သတ်မှတ်ချက် များအတိုင်း စာချုပ်ပါ အချက်အလက်များကို အကောင်အထည် ဖော်ဆောင်ရမည်များအတွက် JICM, UPDJC, JMC တို့အား ဖွဲ့စည်းနိုင်ခဲ့ကြပြီး အပစ်အခတ် ရပ်စဲရေးကို ပိုမိုခိုင်မာလာ အောင် CoC ဖြင့် စောင့်ကြည့်သည့် ယန္တရားဖြင့် ထိန်းညှိကာ နိုင်ငံရေး ဆွေးနွေးပွဲများ ဖြစ်ပေါ်လာစေရေးတို့ကို အထောက် အကူဖြစ်စေသည်။

ထို့အတွက်ကြောင့် ယခုလို ပြည်သူလူထုများနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေး ဖြစ်စဉ်ကို ပံ့ပိုးလိုသည့် အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေးကို ပိုမိုခိုင်မာအောင် ဝိုင်းဝန်းထိန်းညှိမည့် စောင့်ကြည့်မည့်သူများ အနေဖြင့် အပစ်အခတ် ရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ နှစ်ဖက်လိုက်နာရမည့် ကျင့်ဝတ်စည်းကမ်း(CoC) သည် မရှိမဖြစ် လိုအပ်သည့် ကိုင် စွဲရမည့် စာအုပ်တအုပ်ဖြစ်ပါသည်။

CoC အား ဖတ်ရှုသိရှိခြင်းဖြင့် တိုက်ပွဲများပြန်လည် မဖြစ်ပွားရေး၊ အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေးကို ပိုမိုခိုင်မာလာစေရေး၊ ယုံကြည်မှု တည်ဆောက်ရေးတို့မှတစ်ဆင့် နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲ များ အောင်မြင်စွာ ကျင်းပပြုလုပ်နိုင်ရေးတို့အတွက် အ

ထောက်အကူဖြစ်စေမည် ဖြစ်ပါသဖြင့် ကျွန်ုပ်တို့လိုလားနေသည့် ပြည်တွင်းစစ်ချုပ်ငြိမ်းရေးမှသည် အပြန်အလှန် လေးစားမှုနှင့် အတူတကွ ငြိမ်းချမ်းစွာ ယှဉ်တွဲနေထိုင်နိုင်မည့် စစ်မှန်သော ဒီမိုကရေစီ ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စုကို တည်ဆောက်နိုင်မည် ဖြစ်ပါသည်။

နှစ်သစ်နှင့်အတူ စိတ်သစ်လူသစ် အတွေးအခေါ်သစ်များဖြင့် ငြိမ်းချမ်းသာယာဝပြောသည့် နိုင်ငံသစ်ကြီးကို တည်ဆောက်နိုင်ကြပါစေ-

ပိုလ်ချုပ် စောအိုင်းဇက်ဖိုး
JMC
EAOs အဖွဲ့ခေါင်းဆောင်

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်အစိုးရနှင့်တိုင်းရင်းသား
လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများအကြားလက်မှတ်ရေးထိုးချုပ်ဆိုခဲ့သောတစ်နိုင်ငံလုံး
ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးသဘောတူစာချုပ်အရ

**နှစ်ဖက်လေးစားလိုက်နာရမည့် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှု
ရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းများနှင့်
စစ်ဘက်ဆိုင်ရာကျင့်ဝတ်များ**
၂၀၁၅ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလ (၁၈)ရက်

နိဒါန်း

၁။ တစ်နိုင်ငံလုံးပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေး သဘောတူ စာ
ချုပ်ကို လက်မှတ်ရေးထိုးခဲ့ကြသော ပြည်ထောင်စုသမ္မတ
မြန်မာနိုင်ငံတော်အစိုးရနှင့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့
အစည်းများ၏ တပ်ဖွဲ့ဝင်များသည် သဘောတူညီချက် ကတိ
ကဝတ်များကို ထိန်းသိမ်းလိုက်နာပြီး တိတိကျကျ အကောင်အ
ထည်ဖော်နိုင်စေရန် ရည်ရွယ်သည်။ ထို့အပြင် ဤ သဘောတူ
ညီချက်ကို ချိုးဖောက်ခြင်း၊ အငြင်းပွားခြင်းများရှိပါက သက်
ဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းဝင်များသည် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေး

ဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ၏ အဆုံးအဖြတ်ကို ခံယူကြရမည်ဖြစ်ကြောင်း နားလည်သဘောတူညီကြပါသည်။

၂။ ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းများနှင့် စစ်ဘက်ဆိုင်ရာ ကျင့်ဝတ်များကို အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ရာတွင် ရိုးသားမှု၊ ပွင့်လင်းမြင်သာမှု၊ တာဝန်ခံမှုတို့ကို အခြေခံ၍ အတူတကွ အကောင်အထည်ဖော် လုပ်ဆောင်ရန် နှစ်ဖက်မှ သဘောတူညီကြပါသည်။

ရည်ရွယ်ချက်

၃။ စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းနှင့် ကျင့်ဝတ်များကို လိုက်နာစောင့်ထိန်းခြင်းအားဖြင့် ပြည်သူလူထုအပေါ် ဝန်ထုတ်ဝန်ပိုး မဖြစ်စေခြင်း၊ နှစ်ဖက်တပ်များအကြား ရန်လိုမှုများကို လျှော့ချခြင်း၊ ယုံကြည်မှုနှင့် တည်ငြိမ်ကောင်းမွန်သော အခြေအနေများကို ဖန်တီးတည်ဆောက်ခြင်းတို့မှတစ်ဆင့် ဒီမိုကရေစီနှင့် ဖက်ဒရယ်စနစ်တို့ကို အခြေခံသည့် ပြည်ထောင်စုကို နိုင်ငံရေး ဆွေးနွေးပွဲရလဒ်များနှင့်အညီ တည်ဆောက်သွားရန် ရည်ရွယ်ပါသည်။

အခန်း(၁) အခြေခံမူများ

၄။ တပ်မတော်နှင့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းများအနေဖြင့် တစ်နိုင်ငံလုံး ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေး သဘောတူစာချုပ် လက်မှတ်ရေးထိုးပြီးဖြစ်ရာ နှစ်ဦးနှစ်ဖက်နှင့်သက်ဆိုင်သော ကိစ္စဟူသမျှကို တိုက်ရိုက်ဖြစ်စေ၊ သွယ်ဝိုက်၍ဖြစ်စေ၊ ရန်မူသော လုပ်ရပ်နှင့် ရန်မူသည့်သဘောကို ဆောင်သည့်လုပ်ရပ်အားလုံးကို ရပ်စဲပြီးဖြစ်သည်။ ထို့အပြင် အပစ်ရပ်နယ်မြေနှင့် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေး အကျိုးသက်ရောက်ရာဒေသအတွင်း နေထိုင်ကြသော ပြည်သူလူထုအပေါ် ဥပဒေနှင့်ဆန့်ကျင်သော ပြုကျင့်မှုများ မဖြစ်ပွားရေး စောင့်ထိန်းရန်နှင့် စစ်ရေးဆိုင်ရာ ရန်မူမှုများ အဆုံးသတ်ပြီးဖြစ်ကြောင်း နှစ်ဦးနှစ်ဖက်က သဘောတူသည်။

၅။ နှစ်ဖက်တပ်များမှ ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းနှင့် စစ်ဘက်ဆိုင်ရာကျင့်ဝတ်များကို လိုက်နာခြင်းအားဖြင့် နှစ်ဖက်တပ်များကို လိုက်နာခြင်းအားဖြင့် နှစ်ဖက်တပ်များအကြားတွင်သော်လည်းကောင်း၊ နှစ်ဖက်တပ်များနှင့် ပြည်သူလူထုအကြားတွင်သော်လည်းကောင်း၊ အပြန်အလှန်ယုံကြည်မှုကို ဖြစ်ထွန်းစေပြီး ငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်အား ပိုမိုအောင်မြင်စွာ အကောင်အထည်ဖော်နိုင်မည် ဖြစ်သည်။

၆။ အစိုးရနှင့် လက်မှတ်ရေးထိုးပြီးသော တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းများအကြား တစ်နိုင်ငံလုံး ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေး သဘောတူစာချုပ်ကို အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်နေစဉ်တွင် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းနှင့် စစ်ဘက်ဆိုင်ရာကျင့်ဝတ်များသည် နှစ်ဖက်သဘောတူသတ်မှတ်ထားသည့် အပစ်ရပ် နယ်မြေများရှိ ပါဝင်ပတ်သက်အားလုံးအပေါ် သက်ရောက်မှုရှိသည်။

အခန်း(၂) အရပ်သားပြည်သူနှင့်ပတ်သက်၍ စောင့်ထိန်းလိုက်နာရမည့်ကျင့်ဝတ်စည်းကမ်းများ

၇။ တပ်မတော် နှင့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းများသည် အရပ်သားများကို အကာအကွယ်ပေးခြင်းနှင့် စပ်လျဉ်း၍ အောက်ပါအချက်များကို လိုက်နာဆောင်ရွက်ရန် သဘောတူသည်-

- (က) ပြည်သူလူထု၏ စားဝတ်နေရေး၊ ကျန်းမာရေး၊ ပညာရေးနှင့် ဒေသန္တရ ဖွံ့ဖြိုး တိုးတက်တို့အတွက် လိုအပ်သော ပံ့ပိုးကူညီမှုများ ညှိနှိုင်းပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရန်
- (ခ) ပြည်သူလူထုအား လူတစ်ဦးတယောက်၏ ဂုဏ်သိက္ခာကို ထိပါးစေသည့်လုပ်ရပ်၊ အကြမ်းဖက်ခြင်း၊ ဥပဒေမဲ့

ဖမ်းဆီးချုပ်နှောင်ခြင်း၊ ပြန်ပေးဆွဲခြင်း၊ ညှင်းပမ်းနှိပ်စက်ခြင်း၊ လူသားမဆန်စွာ ပြုမူဆက်ဆံခြင်း၊ အကျဉ်းချခြင်း၊ သတ်ဖြတ်ခြင်းနှင့် ဖျောက်ဖျက်ခြင်း မပြုလုပ်ရ။

(ဂ) ဒေသခံပြည်သူများကို အဓမ္မနေရပ်စွန့်ခွာစေခြင်း၊ ရွှေ့ပြောင်းစေခြင်း မပြုလုပ်ရ။

(ဃ) ပြည်သူလူထုထံမှ ငွေ၊ ပစ္စည်းဥစ္စာ၊ စားရေရိက္ခာ၊ လုပ်အားနှင့် ဝန်ဆောင်မှုများကို အဓမ္မတောင်းခံရယူခြင်း မပြုလုပ်ရ။

(င) ပြည်သူလူထုအား အကြောင်းမဲ့ဖြစ်စေ၊ အမှုဆင်ပြီးဖြစ်စေ ဖမ်းဆီးအရေးယူခြင်း၊ အပြစ်ပေးခြင်း လုံးဝမပြုရန်နှင့် ဥပဒေနှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ရန်။

(စ) ဒေသခံများ၏ မြေယာများကို အဓမ္မသိမ်းပိုက်ခြင်းနှင့် လွှဲပြောင်းခြင်းများ မပြုလုပ်ရ။

(ဆ) အများပိုင်ပစ္စည်းများကို ပျက်စီးစေခြင်း၊ ခိုးယူခြင်း၊ လုယက်ခြင်းနှင့် ခွင့်ပြုချက် မရှိဘဲ ယူဆောင်ခြင်း မပြုလုပ်ရ။

(ဇ) ဥပဒေနှင့်အညီ ပညာသင်ကြားရေးဆိုင်ရာ အခွင့်အရေးများကို နှောင့်ယှက်ပိတ်ပင်ခြင်း၊ ပညာရေးဆိုင်ရာ ပစ္စည်းများနှင့်အတူ စာသင်ကျောင်း၊ အဆောက်အဦများကို ဖျက်စီးခြင်း၊ ပညာရေးဝန်ထမ်းများနှင့် ပညာသင်ယူနေသူများကို နှောင့်ယှက်ဟန့်တားခြင်း မပြုလုပ်ရ။

(ဈ) လူတစ်ဦးချင်းစီ၏ ကျန်းမာရေးဆိုင်ရာအခွင့်အရေးများ

ကို ထိခိုက်စေခြင်း၊ အများပြည်သူနှင့်သက်ဆိုင်သော ကျန်းမာရေးအထောက်အကူပြုပစ္စည်းများ၊ ဥပဒေအရ ခွင့်ပြုထားသည့် အများပြည်သူများအတွက် ဆေးဝါး များ သယ်ယူပို့ဆောင်ခြင်းနှင့် ကျန်းမာရေး ဝန်ထမ်းများ ၏ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်မှုများကို နှောင့်ယှက်ဟန့်တား ခြင်းများ မပြုလုပ်ရ။

(ည) ပြည်သူလူထု၏ စားနပ်ရိက္ခာစုဆောင်းခြင်း၊ ကုန်ပစ္စည်း များနှင့် ကောက်ပဲသီးနှံများကို တပိုင်တနိုင် သယ်ယူပို့ ဆောင် ရောင်းချခြင်း၊ ကူးသန်းရောင်းဝယ်ခြင်း လုပ် ငန်းများကို နှောင့်ယှက်ဟန့်တားခြင်း မပြုလုပ်ရ။

(ဋ) စာသင်ကျောင်း၊ ဆေးရုံ၊ ဆေးခန်းများနှင့် ဘာသာရေး အဆောက်အဦး ပရဂုဏ်များအား အကြောင်းမဲ့ ဖျက် ဆီးခြင်း၊ ပျက်စီးမှုဆိုးကျိုးများ ဖြစ်ပေါ်စေခြင်းနှင့် စစ် ဘက်ဆိုင်ရာ တပ်စခန်းချထားခြင်း မပြုလုပ်ရ။

(ဌ) ပြည်သူလူထု၏ ဘာသာရေး၊ စာပေယဉ်ကျေးမှုနှင့် ဓလေ့ထုံးတမ်းဆိုင်ရာ ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်မှုများကို နှောင့်ယှက်ခြင်း၊ ဂုဏ်သိက္ခာညှိုးနွမ်းစေခြင်းနှင့် ပျက် စီးစေခြင်းတို့အား တိုက်ရိုက်ဖြစ်စေ၊ သွယ်ဝိုက်၍ဖြစ်စေ မပြုလုပ်ရ။

(ဍ) အမျိုးသမီးများအား ဗလက္ကာယပြုခြင်း၊ လိင်အကြမ်း ဖက်ခြင်း၊ အဓမ္မသားမယား ပြုကျင့်ခြင်း၊ လိင်မှုဆိုင်ရာ ကျွန်ပြုခြင်း မပြုလုပ်ရ။

(ဎ) ကလေးငယ်များအား သတ်ဖြတ်ခြင်းနှင့် ကိုယ်အင်္ဂါဖြတ်

တောက်ခြင်း၊ ကလေးစစ်သားအဖြစ် စုဆောင်း/ စစ်မှု
ထမ်းစေခြင်း၊ အဓမ္မပြုခြင်းနှင့် အခြားလိင်ပိုင်းဆိုင်ရာ
အကြမ်းဖက်ခြင်း၊ ဖမ်းဆီးခေါ်ဆောင်ခြင်းများ မပြုလုပ်
ရ။

(ဏ) ပြည်သူလူထုကို ကျွန်ပြုခြင်း၊ အဓမ္မခိုင်းစေခြင်း မပြု
လုပ်ရ။

(တ) အပစ်ရပ်နယ်မြေအတွင်းရှိ ပြည်သူလူထု၏ လူမှုဘဝ
လုံခြုံမှုနှင့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအတွက် ဆောင်ရွက်ပေး
ရန်။

(ထ) အရပ်သားပြည်သူများ စိုးရိမ်ကြောင့်ကျမှုမရှိဘဲ အပစ်
ရပ်နယ်မြေများအတွင်း လွတ်လပ်စွာ သွားလာခွင့် ပြု
ရန်။

အခန်း(၃)

ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာစစ်ဘက်ကျင့်ဝတ်များ

၈။ အစိုးရနှင့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းများ
သည် တပ်ပိုင်းဆိုင်ရာကိစ္စများနှင့် စပ်လျဉ်း၍ အောက်ပါတို့ကို
လိုက်နာရန် သဘောတူသည်-

(က) အပစ်ရပ်နယ်မြေအတွင်း တစ်ဖက်နှင့်တစ်ဖက်အကြား
နယ်မြေစိုးမိုးမှု တပ်လှုပ်ရှားခြင်း၊ ကင်းထောက်ခြင်း၊
အင်အားတိုးချဲ့ခြင်း၊ လက်နက်ကိုင်တိုက်ခိုက်မှုများ၊
မိုင်းထောင်ခြင်းများ၊ အကြမ်းဖက်တိုက်ခိုက်မှုများ၊ ရုပ်
ဝတ္ထုများ ဖျက်ဆီးခြင်းနှင့် ထိုးစစ်ဆင်ခြင်းများကို ရပ်

ဆိုင်းရန်။

(ခ) တစ်ဖက်နှင့် တစ်ဖက်ရန်မူသည့် (သို့မဟုတ်) စော်ကားမှု ဖြစ်စေသည့် တိုက်ရိုက် (သို့မဟုတ်) သွယ်ဝိုက်သည့် လုပ်ရပ်များကို မပြုလုပ်ရ။

(ဂ) နေရာချထားရာတွင် လိုအပ်သော အုပ်ချုပ်ထောက်ပံ့ရေး၊ အရေးပေါ်ဆေးကုသရေး၊ တပ်လဲလှယ်ရေးတို့နှင့် ပတ်သက်သည့် လုပ်ဆောင်မှုများမှအပ အပစ်ရပ်နယ်မြေတွင် အင်အားအသစ်ဖြည့်တင်းခြင်း၊ နှစ်ဖက်သဘောတူညီထားသော တပ်စခန်းများမှအပ စခန်းအသစ်များ ထပ်မံဆောက်လုပ်ခြင်းနှင့် လက်နက်ခဲယမ်းများ ထပ်မံဖြည့်တင်းခြင်းများ မပြုလုပ်ရန်နှင့် တိုင်းပြည် ကွယ်ရေးအတွက်ဖြစ်စေ၊ ပြင်ပရန် ကာကွယ်ရေးအတွက်ဖြစ်စေ လိုအပ်လာပါက အပစ်ရပ်နယ်မြေအတွင်း ဖော်ပြပါ စစ်ရေးဆိုင်ရာပြင်ဆင်မှုများကို နှစ်ဖက်ညှိနှိုင်း၍ ပြုလုပ်သွားရန်။

(ဃ) တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့များ၏ လူသစ်စုဆောင်းခြင်းကိစ္စကို တစ်နိုင်ငံလုံး ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးသဘောတူစာချုပ် အကောင်အထည်ဖော်မှုနှင့် လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ ပြန်လည်ပေါင်းစည်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်များနှင့်အညီ ဆွေးနွေးညှိနှိုင်း အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်သွားရန်။

(င) ဘာသာရေး အဆောက်အအုံ၊ စာသင်ကျောင်း၊ ဆေးရုံ၊ ဆေးခန်း၊ ပရဝဏ်များ အတွင်းနှင့် ယဉ်ကျေးမှုရိုးရာဓလေ့

ဆိုင်ရာနေရာ၊ လူထုနှင့်ပတ်သက်သော နေရာများတွင် စစ်ရေးဆိုင်ရာ တပ်စခန်းချခြင်း မပြုလုပ်ရန်။

- (စ) ငြိမ်းချမ်းရေး တိုးတက်ဖြစ်ပေါ်မှုနှင့်အညီ နှစ်ဖက်တပ်များ ခင်းကျင်းထားသော မိုင်းများကို ရှင်းလင်းရန်နှင့် မိုင်းရှင်းလင်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်များကို နိုင်ငံတော်အစိုးရနှင့် တစ်ဆင့်ချင်း ညှိနှိုင်းပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်သွားရန်။
- (ဆ) အဖွဲ့အစည်းများအကြား ရန်လိုသောဝါဒဖြန့်ချိမှုများ၊ မမှန်မကန်သော (သို့မဟုတ်) ဂုဏ်သိက္ခာကို ညှိုးနွမ်းစေသော ပြောဆိုမှုများ အသရေဖျက်သည့် ထုတ်ပြန်မှုများကို ပြည်တွင်း၌သော်လည်းကောင်း၊ ပြည်ပ၌သော်လည်းကောင်း မပြုလုပ်ဘဲ ရှောင်ကြဉ်ရန်။
- (ဇ) အပစ်ရပ်နယ်မြေအတွင်း သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကြောင့် ဖြစ်ပေါ်လာသော အရေးပေါ် အခြေအနေများတွင် နှစ်ဘက်ပူးပေါင်းပြီး ကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းများ လုပ်ကိုင်ခြင်း၊ ဆေးဘက်ဆိုင်ရာ ကျန်းမာရေးပစ္စည်းများ အရေးပေါ် ရွှေ့ပြောင်းခြင်းများကို ညှိနှိုင်းလုပ်ဆောင်ရန်။
- (ဈ) အပစ်ရပ်နယ်မြေအတွင်း တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးကိစ္စကို ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ရန်နှင့် ပြစ်မှုကျူးလွန်သူများကို ဥပဒေနှင့်အညီ ဖြစ်စေရေးအတွက် နှစ်ဖက်ညှိနှိုင်း၍ အရေးယူဆောင်ရွက်ရန်။
- (ည) အပစ်ရပ်နယ်မြေများတွင် တပ်ပိုင်းဆိုင်ရာအုပ်ချုပ်မှု

ကိစ္စများကို ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ရန်။

- (င) တစ်နိုင်ငံလုံး ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲရေး သဘောတူစာချုပ် လက်မှတ်ရေးထိုးပြီး ဖြစ်ကြောင်းကို လက်မှတ်ရေးထိုးသည့် အချိန်မှစ၍ (၂၄) နာရီအတွင်း မိမိကွပ်ကဲမှု အောက်အဆင့်ဆင့်သို့ ညွှန်ကြားရန်နှင့် စာချုပ်ပါ အချက်အလက်များကို (၅)ရက်အတွင်း ရှင်းလင်းအသိပေးရန်။
- (င) နှစ်ဖက်အောက်ခြေအဆင့်တွင် ဖြစ်ပေါ်သည့် ပဋိပက္ခများအား အင်အားအသုံးပြု၍ ဖြေရှင်းခြင်း မပြုလုပ်ရ။
- (ဇ) မတော်တဆဖြစ်ပွားသော ထိတွေ့မှုများကြောင့် ဖမ်းဆီးရမိသူများ၊ လက်နက်ချသူများ ရှိလာပါက နှစ်ဦးနှစ်ဖက်အနေဖြင့် ဂျီနီဗာကွန်းဗင်းရှင်း (၄) ခု၏ ဘုံအာတီကယ် (၃)အတိုင်း လိုက်နာဆောင်ရွက်ရန်။

ထိပ်တိုက်ရင်ဆိုင်မှုကိုရှောင်ရှားနိုင်ရန်

လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့များနေရာချထားခြင်း

၉။ တပ်မတော်နှင့် တိုင်းရင်းလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများ၏ တပ်ဖွဲ့များသည် ထိပ်တိုက်ရင်ဆိုင်မှုကို ရှောင်ရှားနိုင်ရန် မိမိတို့၏လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့များ နေရာပြန်လည်ချထားခြင်းနှင့် စပ်လျဉ်း၍ အောက်ပါအချက်များကို သဘောတူသည်-

(က) နှစ်ဖက်တိုက်ရိုက်ထိတွေ့ရင်ဆိုင်မှုရှိသော နေရာများ

တွင် ထိတွေ့ပစ်ခတ်မှု မရှိစေရေးအတွက် စက်ဆက် သွယ်မှု၊ မြေပြင်ဆက်သွယ်မှုနှင့် အခြားဆက်သွယ်မှု နည်းလမ်းများ ရယူလျက် ချက်ချင်းဆောင်ရွက်ရန်။

- (ခ) လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့များ နေရာချထားရေး သတ်မှတ် ရာတွင် ထိပ်တိုက်ထိတွေ့ရင်ဆိုင်မှု မဖြစ်စေရေးအတွက် နှစ်ဖက်ညှိနှိုင်း ဆောင်ရွက်သွားရန်။
- (ဂ) နှစ်ဖက်ညှိနှိုင်းဆဲနှင့် လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့များ နေရာချ ထားရန် ခက်ခဲနေဆဲ ဒေသများတွင် နှစ်ဖက်တပ်မဟူများ ပုံမှန်အဆက်အသွယ်ပြုလုပ်၍ ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်သွား ရန်။
- (ဃ) တပ်မတော်နှင့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အ စည်းများသည် မိမိတို့လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့ဝင်များ အား သတ်မှတ်နေရာများတွင်သာ ထားရှိရန်။
- (င) နှစ်ဖက်တိုက်ရိုက်ထိတွေ့ ရင်ဆိုင်မှုရှိသော နေရာများ တွင် ထိတွေ့ပစ်ခတ်မှု မရှိစေရေးအတွက် တပ်စခန်း များ၏ အရေအတွက်ကို ညှိနှိုင်းအကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ရန်။
- (စ) သက်ဆိုင်ရာတပ်စခန်းနှင့် နယ်မြေတစ်ခုနှင့်တစ်ခု အကြား ဆက်သွယ်ရေး လမ်းကြောင်း လုံခြုံရေးအတွက် တစ်ဖက်နှင့်တစ်ဖက် ဤသဘောတူစာချုပ်ကို အခြေခံ ၍ နှစ်ဖက်ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ရန်။

တပ်ဖွဲ့ဝင်များလွတ်လပ်စွာသွားလာခွင့်

၁၀။ တပ်မတော်နှင့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းများသည် လွတ်လပ်စွာ သွားလာခွင့်နှင့် စပ်လျဉ်း၍ အောက်ပါအချက်များကို သဘောတူသည်-

- (က) လုံခြုံရေးအရ ကန့်သတ်ထားသောနေရာများအပ မည်သည့်နေရာကိုမဆို လက်နက်ကိုင်ဆောင်ခြင်းမရှိဘဲ အရပ်ဝတ်ဖြင့် လွတ်လပ်စွာသွားလာခွင့်ပြုရန်။
- (ခ) တစ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းက ထိန်းချုပ်ထားသော နယ်မြေအတွင်း လက်နက်ဖြင့် သွားလာရန်လိုအပ်ပါက နှစ်ဖက် ညှိနှိုင်းသဘောတူညီချက်ဖြင့် သွားလာရန်။

အခန်း(၄)

အထွေထွေကိစ္စရပ်များ

၁၁။ နှစ်ဖက်သဘောတူညီချက်သည် အစိုးရနှင့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများအကြား ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေး အကောင်အထည်ဖော်မှုကာလအတွင်း တရားဝင်သည်။ ထိုကာလအတွင်း တိုးတက်ဖြစ်ထွန်းလာသော အခြေအနေနှင့် လျှော်ညီစွာ ပြင်ဆင်ဖြည့်စွက်ရန် လိုအပ်လာပါက နှစ်ဖက်ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်၍ ()၏အတည်ပြုချက်ရယူရမည်။

၁၂။ ဤသဘောတူညီချက်ကို နေပြည်တော်၌ ၂၀၁၅ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလ (၁၈)ရက်နေ့တွင် ကျင်းပပြုလုပ်သော တစ်နိုင်ငံလုံး ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေး သဘောတူစာချုပ် အကောင်

အထည်ဖော်မှုဆိုင်ရာ ဒုတိယအကြိမ်ညှိနှိုင်းအစည်းအဝေး တက်ရောက်သူခေါင်းဆောင်များ၏ ရှေ့မှောက်တွင် လက်မှတ်ရေးထိုးကြပါသည်-

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်အစိုးရကိုယ်စားလှယ်များ

- ၁။ ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီး ရာပြည့်
အမှတ် (၂) စစ်ဆင်ရေး အထူးအဖွဲ့မှူး
- ၂။ ဦးခင်မောင်စိုး
ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး
- ၃။ ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီး ရဲအောင်
စစ်ဥပဒေချုပ်
- ၄။ ဗိုလ်ချုပ် ထွန်းထွန်းနောင်၊
အမှတ်(၁) စစ်ဆင်ရေးအထူးအဖွဲ့မှူး
- ၅။ ဗိုလ်ချုပ် အောင်ကျော်ဇော
အမှတ်(၃) စစ်ဆင်ရေးအထူးအဖွဲ့မှူး
- ၆။ ဗိုလ်ချုပ် မင်းနောင်
အမှတ်(၄) စစ် ဆင်ရေးအထူးအဖွဲ့မှူး
- ၇။ ဦးမြင့်စိုး
ဒုတိယ ဗိုလ်ချုပ်ကြီး (ငြိမ်း)
- ၈။ ဗိုလ်ချုပ် အောင်စိုး
ဒုတိယဝန်ကြီး၊ ပြည်ထဲရေးဝန်ကြီးဌာန
- ၉။ ဗိုလ်မှူးကြီး ဝဏ္ဏအောင်
ကာကွယ်ရေး ဦးစီးချုပ်ရုံး(ကြည်း)

၁၀။ ဒေါက်တာ မင်းဇော်ဦး

အစီအစဉ် ညွှန်ကြားရေးမှူး၊ ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲရေး ညှိနှိုင်းအကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်မှုအစီအစဉ်၊ မြန်မာနိုင်ငံ ငြိမ်းချမ်းရေး ပြန်လည်ထူထောင်ရေး လုပ်ငန်းဗဟိုဌာန။

တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများ

၁။ ဗိုလ်ချုပ် စောအိုင်းဇော်ဖိုး

စစ်ထောက်ချုပ်၊ ကရင်အမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေး တပ်မတော် (KNLA)၊ ဗဟို အမြဲတမ်းကော်မတီ၊ ကေအဲန်ယူ - ကရင် အမျိုးသား အစည်းအရုံး (KNU)

၂။ ဗိုလ်ချုပ် စောနေစိုးမြ

စစ်ရေးချုပ်၊ ကရင် အမျိုးသား အစည်းအရုံး/ ကရင် အမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေး တပ်မတော် (ငြိမ်းချမ်းရေး ကောင်စီ) (KNU/KNLA-PC)

၃။ ဒေါက်တာ ရွှေခါးရံ

လက်ထောက် အထွေထွေအတွင်းရေးမှူးချုပ်(၂)၊ ချင်းအမျိုးသားတပ်ဦး (CNF)

၄။ ဗိုလ်မှူး စောကျော်သန်းဌေး

ဆက်ဆံရေးတာဝန်ခံချုပ်၊ ဒီမိုကရေစီ အကျိုးပြု ကရင် တပ်မတော် (DKBA)

၅။ ဒုတိယဗိုလ်မှူးကြီး ခွန်အောင်မန်း

စစ်ဦးစီးမှူး/ ဗဟို အလုပ်အမှုဆောင် အဖွဲ့ဝင်၊ ပအိုဝ်း

အမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေးအဖွဲ့ချုပ် (PLO)

၆။ ရဲဘော် ဆလိုင်ယောအောင်
ဗဟိုဦးဆောင်ကော်မတီဝင်၊ မြန်မာနိုင်ငံလုံးဆိုင်ရာ
ကျောင်းသားများ ဒီမိုကရက်တစ်တပ်ဦး (ABSDF)

၇။ ဒုတိယဗိုလ်မှူးကြီး ခိုင်မျိုးချစ်
ဗဟိုစစ်ဦးစီးမှူးအဖွဲ့ဝင်၊ ရခိုင်ပြည် လွတ်မြောက်ရေး
ပါတီ (ALP)

၈။ ဗိုလ်မှူးကြီး ဆောင်းဟန်
ဗဟိုအလုပ်အမှုဆောင် ကော်မတီ၊ သျှမ်းပြည် ပြန်လည်
ထူထောင်ရေး ကောင်စီ (RCSS)

၉။ ပဒို စောတာဒိုမူး
ဗဟို အလုပ်အမှုဆောင် ကော်မတီ၊ ကေအဲန်ယူ-ကရင်
အမျိုးသား အစည်းအရုံး (KNU)

၁၀။ စိုင်းလျန်း
ဗဟိုကော်မတီဝင်၊ သျှမ်းပြည် ပြန်လည်ထူထောင်ရေး
ကောင်စီ (RCSS)

ကိပ်ယီၤ ကိပ်စာဖိုင် ကိပ်ပဒိန်ဒီး ကလုာ်ဒုန်ပှၤဖိန်စုကဝဲၤကရၢတဖၣ် အဘၢၣ်စၢၤ

တၢ်ပတုာ်တၢ်ခးလၢ ကိပ်ဒိဘၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤအိလီၤ အလံာ်ယံၤယၢာ်လၢ

**အဘၢၣ်ထွဲဒီး သုခံခိခံကပၤ ကဘၣ်လူၤပိာ်မၤထွဲ
တၢ်ပတုာ်တၢ်ခး အတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢဒီး
သုးဂ့ၢ်ဖီ အတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢတဖၣ်**

၂၀၁၅ နံၣ်၊ ဝါနီၣ်စ့ဘၢၣ် (၁၈) သီ

တၢ်ကတိၤလၢညါ

၁။ ကိပ်ယီၤ ကိပ်စာဖိုင် ကိပ်ပဒိန်ဒီး ကလုာ်ဒုန်ပှၤဖိန် စုကဝဲၤကရၢ သ့ၣ်တဖၣ် လၢအဆဲးလီၤ မံၤပနီၢ် ဘၣ်ထွဲ ထံကိပ်ဒိတဘၣ် တၢ်ပတုာ်တၢ်ခး အလံာ်ယံၤယၢာ်အံၤ အဖီခိၣ် တၢ်ပညိၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ် လၢ သုးခံခိခံကပၤလၢာ် ကဟံးဃာ်ပၤဃာ်ဝဲ လံာ်ယံၤယၢာ်အံၤဒီး ကဒုးအိၣ်ထီၣ် တၢ်ဖံးတၢ်မၤအမိၢ်လံာ်မိၢ်ပှၢ်လီၤတံာ်လီၤဆဲးအဲၣ် ကိပ်န့ၣ်လီၤ လၢတၢ်အံၤအမဲာ်ညါ လံာ်ယံၤယၢာ်တဘၣ်အံၤအဖီခိၣ် တၢ်လုာ်သ့ၣ်ခါပတၢ်ဒီး တၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်အိၣ်ထီၣ်

ဘဉ်ဖူးတခိ ပှၤလၢ အဘဉ်ထွဲဒီးတၢ်ကရၢကရိသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ
အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်ပာ်စၢၤလံဝဲ လၢ ကအၢၣ်လီၤတူၢ်ခိၣ်မၤထွဲ
တၢ်ပတုၣ်တၢ်ခး တၢ်ကွၢ်စ့ၣ်ကယၢ်သယဲၤ အတၢ်ဆၢတဲာ်တဖၣ်
အံၤန့ၣ်လီၤ.

၂။ ဖဲတၢ်ဒုးလိာ်ထီၣ်ဖးထီၣ် တၢ်ပတုၣ်တၢ်ခး အတၢ်သိၣ်တၢ်သီ
တၢ်ဘျၢဒီးသုးဂ့ၢ်ဝီ တၢ်သိၣ်တၢ်သီ တၢ်ဘျၢသ့ၣ်တဖၣ်အံၤအခါ
ခံခိခံကပၤ လၢအၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်ဝဲဒၣ် လၢကဘဉ်အိၣ်ဒီး တၢ်သ့ၣ်
ဘျၢသးဘျၢတၢ်ထံၣ်ဖျါဆွံဆွံဒီးတၢ်အုၣ်ကီၤ မူဒါသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤ
န့ၣ်လီၤ.

တၢ်မုၢ်လၢ်ကွၢ်စိ

၃။ ခိဖျိ လၢတၢ်လူၤပိာ်မၤထွဲ တၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢသ့ၣ်တဖၣ်
အံၤအယိသတးဒီး တၢ်လၢအကကဲထီၣ် တၢ်ဝံတၢ်ယိးဃၢ
လၢကမုၢ်ထံဖိကီၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်မ့ၢ်ဂ့ၤ သုးခံခိခံကပၤလၢာ်
အဘၢၣ်စၢၤ တၢ်မၤစ့ၤလီၤကွံာ် တၢ်ဖုၣ်ဆၢသ့ၣ်တဖၣ် မ့ၢ်ဂ့ၤ
တၢ်နာ်န့ၢ်လိာ်သးဒီး တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ် သ့ၣ်ထီၣ်ဆိလီၤတၢ်အိၣ်သး
လၢဂၢၢ်ကျၢၤကြၢး ဘဉ်တဖၣ် မ့ၢ်ဝံတၢ်စု ဒ် ထံၣ်ဂ့ၢ်ကီၢ်သး တၢ်ထံၣ်
လိာ်တဲသကိးအစၢသ့ၣ်တဖၣ် ဟဲထီၣ်ဝဲဒၣ်အဖိခိၣ် တၢ်မုၢ်လၢ်ကွၢ်စိ
အိၣ်ဝဲဒၣ်လၢ တၢ်ကသ့ၣ်ထီၣ် ဒိၣ်မိၣ်ကရၢၣ်စံာ် ဖဲဒါရၢၣ်ကီၢ်စၢၤဖျိာ်
တဘျၢအံၤ န့ၣ်လီၤ.

အာဆီယံ (၁) ဂံၢ်ဒိၣ်ထံးတၢ်ဘျၢသ့ၣ်တဖၣ်

၄။ သုးမုၢ်ဒိၣ်ဒီး ကလုာ်ဒုၣ်ပှၤဖိၣ် စုကဝဲၤတၢ်ကရၢကရိသ့ၣ် တဖၣ်အံၤ ဒ်အမုၢ်ပှၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢ အဆဲးလီၤ မံၤပနီၢ် ဘၣ်ထွဲ ထံကီၢ်ဒိတဘၣ် တၢ်ပတုာ်တၢ်ခး အလံာ်ဃံးဃာ်တဘၣ်အံၤ အဖီ ခိၣ် တၢ်ဂ့ၢ်လၢ အကဟဲမၤဘၣ်ဒိ ခံခိခံကပၤလၢာ် လိၤလိၤမ့ၢ်ဂ့ၢ် လၢကျဲတရံးအပူၤသ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်ဒီး ကယံၢ်တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလၢ အကကဲထီၣ်တၢ် ထီဒုၣ်ထီဒါလိာ်သး သ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်တၢ်ပတုာ် ကွံာ်အီၤ ခဲလၢာ်လံ န့ၣ်လီၤ အမဲာ်ညါ ခံခိခံကပၤလၢာ် အာၣ်လီၤ တူၢ်လိာ်သကိးဝဲဒၣ် ကမျၢၢ်သ့ၣ်တဖၣ် လၢအအိၣ်ဆိးဝဲဒၣ် ဖဲတၢ် ပတုာ်တၢ်ခး ဟီၣ်ကဝိပူၤဒီး တၢ်လီၢ်သ့ၣ်တဖၣ် လၢတၢ်ပတုာ်တၢ်ခး အစိကမိၤ တုၤလီၤဒိၣ်စိဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အံၤအပူၤ တၢ်မၤထီဒါသဲစး တၢ်ဘျၢသ့ၣ်တဖၣ် အသုတအိၣ်ထီၣ်တဂ့ၤအဂီၢ် တၢ်ကဘၣ်လူၤ ပိာ်မၤထွဲသကိးအီၤဒီး သုးဂ့ၢ်ဝိအတၢ်ထီဒုၣ်ထီဒါလိာ်သးသ့ၣ် တဖၣ် ဘၣ်တၢ်ပတုာ်ကွံာ်အီၤလံ န့ၣ်လီၤ

၅။ ခိဖျိသုးခံခိခံကပၤလၢာ် လူၤပိာ်မၤထွဲဝဲ တၢ်ပတုာ်တၢ်ခး အတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢဒီး သုးစ့ၢ်ဝိ အတၢ်သိၣ်တၢ်သီ တၢ်ဘျၢ သ့ၣ်တဖၣ်အဃိ သုးခံခိခံကပၤလၢာ် အဘၢၣ်စၢၤမ့ၢ်ဂ့ၢ် သုးခံခိခံက ပၤလၢာ်ဒီး ကမျၢၢ်သ့ၣ်တဖၣ် အဘၢၣ်စၢၤ မ့ၢ်ဂ့ၢ် ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲ တၢ်နာ်န့ၢ်လိာ်သး ယၢ်ခိယၢ်ခိဒီး လၢတၢ်ဒုးလိၣ်ထီၣ်ဖးထီၣ် တၢ်မုာ်တၢ်ခုၣ် အတၢ်မၤကျိၤကျဲသ့ၣ် တဖၣ်အံၤစ့ၢ်ကိး ကဒီးန့ၢ်ဘၣ်

ဝဲ တၢ်မၤနၢၤဒိၣ်ဒိၣ်မုၢ်မုၢ် န့ၣ်လီၤ.

၆။ ကီၢ်ပဒိၣ်ဒီး ကလုာ်ဒုၣ်ပှၤဖီၣ် စုကဝဲတၢ်ကရၢ လၢအဆဲးလီၤ မံၤပနီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ အဘၢၣ်စၢၤ ဖဲ လၢတၢ်ဒုးလိၣ်ထီၣ် ဖးထီၣ် တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ ဘၣ်ထွဲထံကီၢ်ဒိတဘ့ၣ် တၢ်ပတုာ်တၢ်ခး အလံာ်ဃံၤ ဃာ်တဘ့ၣ်အံၤ အဆၢကတီၢ် တၢ်ပတုာ်တၢ်ခး အတၢ်သိၣ် တၢ်သီတၢ်ဘျၢဒီး သုးဂ့ၢ်ဝီအတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢ ခဲလၢာ်သ့ၣ် တဖၣ်အံၤ လုၢ်ဘၢဒိၣ်စိဝဲဒၣ် ကယံၢ် ပှၤလၢ အအိၣ်ဆိးဝဲဒၣ်ဒီး ဘၣ်ဃးဘၣ်ထွဲဝဲဒၣ် ဖဲတၢ်လီၢ် လၢခံခီခံကပၤလၢာ် အၢၣ်လီၤ တူၢ်လိာ်ဝဲ တၢ်ပတုာ်တၢ်ခး ဟီၣ်ကဝီၤအံၤ န့ၣ်လီၤ.

အဆၢဒိၣ်(၂)

တၢ်ကဘၣ်လူၤပိာ်မၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢလၢ အဘၣ်ထွဲဒီးကမျၢၢ်ထံဖိကီၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်

၇။ ဘၣ်ထွဲတၢ်ကဘၣ်ဟ့ၣ် တၢ်ဒိတဒၢ ဆူ ကမျၢၢ်ထံဖိကီၢ်ဖိသ့ၣ် တဖၣ်အဖိခိၣ် ကီၢ်ပယိၤသုးမုၢ်ဒိၣ်ဒီး ကလုာ်ဒုၣ်ပှၤဖီၣ်စုကဝဲတၢ်ကရၢ သ့ၣ်တဖၣ် အၢၣ်လီၤဒီး ကမၤထွဲဝဲ ဒ်လၢာ်အံၤအသိးန့ၣ်လီၤ.

(က) လၢတၢ်ကဟ့ၣ် တၢ်တိစၢၤမၤစၢၤ ဆူထံဖိကီၢ်ဖိကမျၢၢ်တဖၣ် အတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိး, တၢ်အိၣ်တၢ်အိ, တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့, တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ဒီး ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ဂုၤထီၣ်ပသီထီၣ် သ့ၣ်

တဖန်အင်္ဂါ တာ်ကဘဉ်ထီၣ်ဃူ တာ်ပိၣ်မၤသကိးအိၤ.

(ခ) တာ်ဖံးတာ်မၤလၢ အကမၤဘဉ်ဒိ ထံဖိကိာ်ဖိကမုၢ် နီၣ်တက ဘဉ်တက အသူးသ့ၣ်လၢကပီၤ တာ်မၤဆူၣ်မၤစိး တာ်ဖိၣ် ဒုးဃာ်လၢ အတဖိးသဲစးတာ်ဖိၣ်ဆူၣ်န့ၢ်အိၤဒီး ဃုစ့အိၣ်လိး (ပြန်ပေးဆွဲ) တၢမၤဆါပယွဲ တာ်မၤလၢ အတလီၤကံာ် ပှၤ ကူပှၤကညီ တာ်ဒုးဃာ်လၢဃိာ်ပူၤ တာ်မၤသံမၤဝီဒီး တာ်မၤ လီၤမၤကွံာ် တာ်သ့ၣ်တဖန် တာ်တဘဉ်မၤအိၤဘဉ်.

(ဂ) တာ်တဘဉ်နီၣ်ဆူၣ် သးဆူၣ်ကွံာ် ပှၤလီၤကဝီၤ ကမုၢ်သ့ၣ် တဖန်လၢ အတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအလီၤဘဉ်.

(ဃ) တာ်တဘဉ်ဃုဆူၣ် ကျိာ်စ့တာ်ဖိတာ်လံၤ တာ်ပိးတာ်လီ တာ်အိၣ်တၢ်အိၣ်ဒီး ကံာ်ဘါတာ်မၤစၢၤဆီၣ်ထွဲ သ့ၣ်တဖန်ဘဉ်.

(င) တာ်ဂ့ၢ်တာ်ကျိၤတအိၣ်ဘဉ်နီၣ်တမံၤအဖိခိၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ် တာ်ဒုးအိၣ် ထီၣ်န့ၢ်ဆူၣ် တာ်မူးတာ်ရါဒီး တာ်ဖိၣ်ဒုးဃာ်တာ်သ့ၣ်တဖန် တာ်ဟ့ၣ်တာ်ကမၢ်သ့ၣ်တဖန် လုၤတက့ၤတာ်တဘဉ်မၤအိၤ ဘဉ်. တာ်ကဘဉ်မၤအိၤဒ်လၢအဖိးသဲစးအပူၤန့ၢ်လီၤ.

(စ) ပှၤလီၤကဝီၤဖိသ့ၣ်တဖန် အဟီၣ်ခိၣ်ကပံာ် တာ်တဘဉ်ဟံးန့ၢ် ဆူၣ်အိၤဒီး ဟ့ၣ်လီၤဆီတလဲက့ၤအိၤ ဆူပှၤကအစုပူၤဘဉ်.

(ဆ) တာ်မၤဟးဂီၤကွံာ် ပှၤအါကအတၢ်ဖိတာ်လံၤ တာ်ပိးတာ်လီ မ့ၢ်ဂ့ၢ် တာ်ဟ့ၣ်အိၣ်ဘဉ်အိၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ် တာ်ဂ့ၢ်န့ၢ်ဆူၣ်အိၤမ့ၢ်ဂ့ၢ် တာ်မၤအိၤတသ့ဘဉ်. တာ်ပျဲဒီးတာ်န့ၢ်ခွဲး မ့ၢ်တအိၣ်ဘဉ်န့ၢ် တာ်ဟံးန့ၢ်အိၤ တသ့ဘဉ်.

(ဇ) တာ်မၤတံာ်တံာ် တာ်ခွဲးတာ်ယာ်လၢ တာ်ကမၤလိန့ၢ်တာ်မ့ၢ်ဂ့ၢ် တာ်ကူၣ်ဘဉ်ကူၣ်သ့ အတၢ်ပိးတာ်လီ ဃုာ်ဒီးကွီၣ်ကိာ် တဖန်

တၢ်သုၣ်ထီၣ်သ့ၣ်တဖၣ် တၢ်တဘၣ်မၤဟးဂီၤကွံာ်အိၤဘၣ်.
ကူၣ်သ့အပူၤမၤတၢ်ဖိဒီး ပူၤမၤလိတၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် အဖိခိၣ်
တၢ်တဘၣ်မၤတံာ်တၢ်အိၤဘၣ်.

(ည) တၢ်မၤဘၣ်ဒိပူၤနီၢ်တၢ်ဂၤစုာ်စုာ် တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ အတၢ်ခွဲး
တၢ်ယၢ်သ့ၣ်တဖၣ် တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ အတၢ်ပိးတၢ်လိ လၢ
အဘၣ်ထွဲဒီး ပူၤအါဂၤသ့ၣ်တဖၣ် သဲစးတၢ်ဘျုးဟ့ၣ်အခွဲးလၢ
တၢ်စိာ်ထီၣ်စိာ်လီၤ ပူၤအါဂၤအဂီၢ် ကသံၣ်ကသီ သ့ၣ်တဖၣ်
ဒီး ဆူၣ်ချ့ပူၤမၤတၢ်ဖိ အတၢ်ဖံးတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် တၢ်တ
ဘၣ်မၤတံာ်တၢ်အိၤဘၣ်.

(တ) ထံဖိကီၢ်ဖိ အတၢ်ဟံာ်ကီၤ တၢ်အိၣ်တၢ်အိၤသ့ၣ်တဖၣ် တၢ်စိာ်ခိ
စိာ်လီၤဒီး ဆါအိၣ်နီၢ်ကစၢ်တၢ်ဂၤ အတၢ်ပိးတၢ်လိဒီး တၢ်သု
တၢ်သ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ် အဖိခိၣ်မ့ၤဂ့ၤ တၢ်ကူၣ်လဲၣ်မၤကၤသ့ၣ်
တဖၣ်မ့ၤဂ့ၤ တၢ်တဘၣ်မၤတံာ်တၢ်အိၤဘၣ်.

(ထ) လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကိၣ်တၢ်အိၣ်ဘၣ်နီၢ်တမံၤအဖိခိၣ် တၢ်မၤဟးဂီၤ
ကွံာ်ကွဲၣ် တၢ်ဆါဟံၣ်ကသံၣ်ဒီးဒီး တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ အတၢ်
သုၣ်ထီၣ် ကရၢၢ်ပူၤသ့ၣ်တဖၣ် မ့ၤဂ့ၤ တၢ်ဂ့ၢ်လၢအပိာ်ထွဲထီၣ်
အခံလၢ တၢ်မၤဟးဂီၤကွံာ်အိၤသ့ၣ် တဖၣ်မ့ၤဂ့ၤ ဒီး တၢ်သုၣ်
ထီၣ်ဆိလီၤ သးဂ့ၢ်ဝီ အသးကလၢသ့ၣ်တဖၣ် တၢ်တဘၣ်
မၤအိၤဘၣ်.

(ဒ) တၢ်မၤတံာ်တၢ် ထံဖိကီၢ်ဖိ အတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ လံာ်လဲၣ်တၢ်
ဆဲးတၢ်လၢဒီး တၢ်ပၤယၢ် လုာ်လၢထူသန့သ့ၣ်တဖၣ် တၢ်
မၤဘၣ်ဒိ သူးသ့ၣ်လၢကပိာ်ဒီး မၤဟးဂီၤကွံာ်အိၤလၢ ကျဲ
လီၤလိၤအပူၤမ့ၤဂ့ၤ လၢကျဲတရံးသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤမ့ၤဂ့ၤ

တၢ်တဘၣ်မၤအိၤဘၣ်.

- (န) တၢ်မူၤဆူၣ်ပိာ်မုၢ်သ့ၣ်တဖၣ် တၢ်ဖိၣ်ဆူၣ်အိၤ တၢ်မၤဆူၣ်မၤဖိမၤမၤအိၤ မုၢ်ခွါသ့ၣ်ထံးသ့ၣ်တဖၣ် အဖိခိၣ် တၢ်မၤကုၢ်အိၤတဖၣ် တၢ်တဘၣ်မၤအိၤဘၣ်.
- (ပ) တၢ်ဒိၣ်တဲာ်ကွံာ် ဖိသ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ် နီၢ်ခိက့ၢ်ဂီၤဒီး မၤသံကွံာ်အိၤ တၢ်ထၢဆူၣ်ဒီးမၤဆူၣ် ဖိသ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ အကဘၣ်ကဲသုး တၢ်မၤဆူၣ်အိၤ ဃုာ်ဒီးမုၢ်ခွါသ့ၣ်ထံးအဖိခိၣ် တၢ်မၤဆူၣ်မၤစိးအိၤ တၢ်ဖိၣ်ဆူၣ်အိၤဒီးက့ၤကိးအိၤ သ့ၣ်တဖၣ် တၢ်တဘၣ်မၤအိၤဘၣ်.
- (ဖ) တၢ်တဘၣ်မၤကုၢ်မၤဆူၣ် ထံဖိကီၢ်ဖိကမုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်.
- (ဘ) တၢ်ကဘၣ်မၤန့ၢ် ထံဖိကီၢ်ဖိကမုၢ်လၢ အအိၣ်လၢ တၢ်ပတုာ်တၢ်ခး အဟီၣ်ကဝီၤပူၤ သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ် ပှၤဂ့ၢ်ဝီအတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢဒီး တၢ်ဂုၤထီၣ်ပသီထီၣ် တၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်.
- (ဃ) တၢ်ပတုာ်တၢ်ခး ဟီၣ်ကဝီၤအပူၤ တၢ်ကဘၣ်ဟ့ၣ်တၢ်ပျဲ လၢ ကမုၢ်ထံဖိကီၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် ကလဲၤထီၣ်က့ၤလီၤဘၣ် လၢ တၢ်သဘျူအပူၤ လၢအပူၤဖျဲးဒီး တၢ်ဘၣ်ယိာ်ဘၣ်ဘီ.

အဆာဒိန်(၃)

သုးဂုၢ်ဝီအတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢတဖၣ်

လၢအဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်ပတုၣ်တၢ်ခး

၈။ ကီၢ်ပဒိၣ်ဒီး ကလုာ်ဒုၣ်ပှၤဖိၣ်စုကဝဲၤကရၢ သ့ၣ်တဖၣ် အဘၣ်
၈၁။ တၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢ သုးဂုၢ်ဝီ တၢ်ဖံးတၢ်မၤ သ့ၣ်တဖၣ်
တၢ်ကဘၣ်လူၤပိာ်မၤထွဲအိၣ် ဒ်လၢအံၤအသိးန့ၣ်လီၤ။

(က) တၢ်ပတုၣ်တၢ်ခး ဟီၣ်ကဝီၤအပူၤ တခီဒီးတခီအဘၣ်၈၁။
ဘၣ်ထွဲဟီၣ်ကဝီၤ တၢ်ဒိၣ်စိ သုးအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ သုးဟးဆ့ၣ်
တၢ်။ တၢ်မၤအါထီၣ်သုးဂံၢ်ဘါ။ တၢ်ဖိၣ်ထီၣ်စုကဝဲၤဒီး ဟးဒုး
တၢ်။ တၢ်ဒီးလီၤမ့ၣ်ပိာ်တဖၣ် တၢ်ဒုးတပျီၤ တဖၣ် တၢ်မၤဟး
ဂီၤကွံာ် တၢ်ဖိတၢ်လံၤတၢ်ပီးတၢ်လီတဖၣ် ဒီးတၢ်ထီၣ်ဒုး
တၢ်သ့ၣ်တဖၣ် တၢ်ကဘၣ်ပတုၣ်ကွံာ်အိၣ်။

(ခ) တခီဒီးတခီ တၢ်ထီဒုၣ်ဒါလိာ်သး (မ့တမ့ၢ်) တၢ်လၢ အကဲ
ထီၣ် တၢ်မၤဘၣ်ဒိဆါ မၤပယွဲလၢ ကျဲလိလိၤ (မ့တမ့ၢ်)
လၢ ကျဲတရံးသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤ တၢ်တဘၣ်မၤအိၣ်ဘၣ်။

(ဂ) ဖဲတၢ်ဆီလီၤဘၣ်က့ၤသုးတဖၣ် အလီၢ်အကျဲအခါ ဝံစိာ်တီ
ဆှၢဒီး ပၤပြးတၢ်ဖံးတၢ်မၤ အတၢ်လိာ်ဘၣ်တဖၣ် ဂုၢ်ဂီၢ်အူ
တၢ်ကူၤစါယါဘျါဒီး မ့တမ့ၢ် ဘၣ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီး တၢ်ဆီတ
လဲ သုးဂုၢ်ဝီ အတၢ်ဖံးတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်အမဲာ်ညါ တၢ်
လီၢ်ဖဲ တၢ်ပတုၣ်တၢ်ခးဟီၣ်ကဝီၤအံၤအပူၤ တၢ်မၤအါထီၣ်
သုးဂံၢ်ဘါမ့ၢ်ဂ့ၤ မ့တမ့ၢ်ဘၣ် လၢသုးခံခိခံကပၤ အၢၣ်လီၤ။

တူင်လိာ်သကိး သုးကလးၤသ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်အမဲာ်ညါ တၢ်ဆိ
လိၤသုးကလးၤအသိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီး တၢ်တဘၣ် မၤပွဲၤမၤ
အါထီၣ် ကျိချံၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်. ထံကိာ်တၢ်ဒိတဒါ
အဂီၢ်မၤဂ့ၤ တၢ်ဒိတဒါထံချါကိာ်ချါ ဒုၣ်ဒါသ့ၣ် တဖၣ်အဂီၢ်
တၢ်လိာ်မ့ၢ်အိၣ်တခါ တၢ်လၢပယးထီၣ်တၢ်လံာ်အိၣ်ဒီး ဖဲလၢ
တၢ်ပတုာ်တၢ်ခး ဟီၣ်ကဝီၤအပူၤ သုးဂ့ၢ်ဝီၤ အတၢ်ကတီၤဆိ
သးသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ် တၢ်ကဘၣ်ကျဲၤယူ တၢ်ပိာ်မၤသကိး
အိၣ်န့ၣ်လိၤ.

(ဃ) ဘၣ်ထွဲဒီး ကလုာ်ဒုၣ်ပှၤဖိာ်စုကဝဲၤကရၢတဖၣ် အတၢ်ထၢသုး
သိ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် တၢ်ကဒုးဘၣ်ထွဲယုာ်အိၣ်ဒီး တၢ်ဒုးလိာ်
ထီၣ်ဖးထီၣ် ထံကိာ်ဒိတဘၣ် တၢ်ပတုာ်တၢ်ခး အလံာ်ဃံးဃာ်
တၢ်အၢၣ်လိၤတဖၣ်ဒီး ဒ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘါဂ့ၢ်ဝီၤ တၢ်ပာ်ဖိာ်
မၤသကိးက့ၤ တၢ်ဖံးတၢ်မၤ အကျိၤအကျဲၤသ့ၣ်တဖၣ် အိၣ်
ဝဲအသိး တၢ်ကတၢ်ပိာ်ကျဲၤယူ တဲသကိးအိၣ်ဒီး တၢ်ကဒုး
လိာ်ထီၣ် ဖးထီၣ်တၢ်ဖံးတၢ်မၤ အမိာ်လံာ်မိာ်ပှၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်
လိၤ.

(င) တၢ်လိာ်ဖဲတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘါ အတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်သ့ၣ်လိၤအသး
တၢ်မၤလိၤကိာ် တၢ်ဆါဟံၣ် တၢ်ဟ့ၣ်ကသံၣ်ဒါး အကရၢ
ပူၤဒီး လုာ်လိာ်ထူသနူ တၢ်ဆဲးတၢ်လၢ အတၢ်လိာ် တၢ်ကျဲတ
ဖၣ် တၢ်လိာ်လၢ အဘၣ်ထွဲဒီး ထံဖိကိာ်ဖိ ကမုာ် တၢ်အိၣ်
တၢ်ဆိးအလိာ်သ့ၣ်တဖၣ်အပူၤ တၢ်တဘၣ်သ့ၣ်ထီၣ်ဘိထီၣ်
သုးဂ့ၢ်ဝီၤအသုးကလးၤ သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်.

(စ) ဒ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ် တၢ်မုာ်တၢ်ခုာ် တၢ်မၤရဲၣ်ကျဲၤအတၢ်ဂုၤထီၣ်

ပသီထိုင်သွန်တဖန် အိန်ထိုင်ဝဲဒုန်အဖီခိန် တၢ်ကရဲလဲကွံာ် ခံခိခံကပသးတဖန် လၢအဒိးလီၤတုၢ်မ့ၢ်ပိာ်တဖန်ဒီး ဘၣ်ထွဲတၢ်ထးထိုင်ရဲကွံာ်မ့ၢ်ပိာ် အတၢ်မၤရဲၣ်ကျဲၤသ့ၣ်တဖန် နှၢ် တၢ်ကရဲၣ်ကျဲၤတဲသကိးအိၤဒီး ကီၢ်ပဒိန်တပတီၢ်ဘၣ် တပတီၢ်ဝံၤ ကပာ်ဖျိန်မၤသကိးတၢ်.

(ဆ) တၢ်ကရၢကရိသ့ၣ်တဖန် အဘၢၣ်စၢၤ တၢ်ထီၣ်ဒုၣ်ဒါ အတၢ်ရၤ လီၤသနူတဖန် တၢ်တဘၣ်တပွါ(မ့တမ့ၢ်) တၢ်စံး တၢ်ကတိၤ လၢအမၤဘၢၣ်ဒိ သူးသ့ၣ်လၢကပိၤ တၢ်ထးထိုင်ရၤလီၤသ့ၣ် တဖန် လၢအမၤဘၢၣ်ဒိ ပှၤကညီအသူးသ့ၣ် လၢကပိၤသ့ၣ် တဖန်အံၤ ဖဲကီၢ်ပူၤမ့ၢ်ဂ့ၤ ကီၢ်ချၢမ့ၢ်ဂ့ၤ တၢ်တဘၣ်မၤအိၤဒီး ကဘၣ်ဟးဆွဲးအိၤ.

(ရှ) ဖဲတၢ်ပတုၢ်တၢ်ခး ဟီၣ်ကဝီၤအပူၤ ဂ့ၢ်ဂီၢ်အူအတၢ်အိန် သးဒီး ခိန်ဃၢၤန့ဆၢၣ် အတၢ်လီၤဘၢၣ်ယိာ်သ့ၣ်တဖန် မ့ၢ် အိန်ထိုင်တခိ ခံခိခံကပၤ ကပာ်ဖျိန်ထိုင်သကိးအသးဒီး ဟ့ၣ်တၢ်တိစၢၤမၤစၢၤ အတၢ်ဖံးတၢ်မၤ တၢ်ဟ့ၣ် ကသံၣ် ကသိ ဒီး တၢ်အိန်ဆူၣ်အိန်ချ့ အတၢ်ပိးတၢ်လီၤတဖန် ဂ့ၢ်ဂီၢ် အူ တၢ်သးကစီၤယံၤထီၣ် တၢ်မၤသ့ၣ်တဖန်စ့ၢ်ကိး တၢ်ကဘၣ် တၢ်ပိာ်ရဲၣ်ကျဲၤသကိးဒီးမၤအိၤ.

(ည) တၢ်ပတုၢ်တၢ်ခးဟီၣ်ကဝီၤပူၤ ဘၣ်ထွဲသဲစးအတၢ်ဒိန်စိ ဂ့ၢ်ဝီတဖန် တၢ်ကဘၣ်ထိုင်ဃူတၢ်ပိာ်မၤသကိးအိၤ ပှၤလၢ အမၤကမၢ်ကွီၢ်မ့ၢ်သ့ၣ်တဖန် အဖီခိန် တၢ်ဟံးဂ့ၢ်ဝီ ကလဲၤ ဝဲဒ်သဲစးတၢ်ဘျၢအသိးအဂီၢ် ခံခိခံကပၤ ကကျဲၤဃူ တၢ် ပိာ်သကိးအိၤဒီးမၤအိၤ.

- (တ) တပ်ပတုတ်တၢ်ခးဟီၣ်ကဝီၤအပူၤ ဘၣ်ထွဲသုးဂ့ၢ်ဝီၤ အတၢ်ပၤ တၢ်ဆှၢဂ့ၢ်ကျိၤတဖၣ် တၢ်ကထိၣ်ဃူတၢ်ပီၣ် မၤသကိး အိၤ.
- (ထ) ထံကီၢ်ဒိတဘၣ် တပ်ပတုတ်တၢ်ခး အတၢ်အၢၣ်လီၤ လံာ်ဃံၤ ဃာ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဆဲးလီၤမံၤပနီၢ် ဝံၤဝဲဒၣ်လံ အဂ့ၢ်န့ၣ် တၢ် ဆဲးလီၤ မံၤပနီၢ်ဝံၤအလီၢ်ခံ (၂၄)န့ၣ်ရံၣ်အတီၢ်ပူၤ လၢပတၢ် ပၤဆှၢအဖိလၢာ် တပတီၢ်ဘၣ်တပတီၢ် တၢ်ကနဲၣ်လီၤ အိၤဒီး ဒ်လံာ်ဃံၤဃာ်အပူၤ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤသ့ၣ်တဖၣ် အိၣ်ဝဲဒၣ် အသိး တၢ်ကဒုးသ့ၣ်ညါရဲလဲက့ၤအိၤ လၢ(၅)သိ အတီၢ် ပူၤ.
- (ဒ) တၢ်သဘံၣ်သဘၣ် လၢအကဲထီၣ်ဝဲဒၣ် လၢခံခိခံကပၤ တၢ်ဖိလၢာ်အပတီၢ်တဖၣ် တၢ်တဘၣ်သုဆူၣ် ဂံၢ်ဘါဒီး ဘျါဆွဲ အိၤဘၣ်.
- (န) လၢတၢ်တပာ်သ့ၣ်ပာ်သးအပူၤ တၢ်ဒုးကဲထီၣ်အဃိဒီး ပှၤ လၢအဘၣ်တၢ်ဖိၣ်န့ၣ်အိၤ သ့ၣ်တဖၣ် ပှၤလၢအပာ်လီၤ စုက ဝဲသ့ၣ်တဖၣ် မ့ၢ်အိၣ်ထီၣ်ဘၣ်ဖုးတခိ ခံခိခံကပၤ ကလူၤပိာ် မၤထွဲဝဲ ဒ်ကွဲၣ်နံၣ်ဘၣ်ခဝုၤရၣ် (Common Article 3) အသိး။

ဒ်သိးတၢ်ပဒုၣ်ဟးဆွဲးတၢ်ဆၢၣ်မဲာ် ထီဒုၣ်ဒါလိာ်သး သ့ၣ်တဖၣ်ကန့ၢ်ကသ့ဝဲအဂီၢ်တၢ်ကဘၣ်ဆီလီၤန့ၢ် ပှၤဖီၣ်စုကဝဲၤကရၢသ့ၣ်တဖၣ်အလီၢ်အကျဲ

၉။ သးမုၢ်ဒိၣ်ဒီး ကလုာ်ဒုၣ်ပှၤဖီၣ်စုကဝဲၤအကရၢ အပှၤသးဖိတဖၣ် ဒ်သိးပဒုၣ်ဟးဆွဲးတၢ်ဆၢၣ်မဲာ် ထီဒါလိာ်သး ကန့ၢ် ကသ့ဝဲအဂီၢ် အဝဲသ့ၣ် အပှၤဖီၣ်တၢ်စုကဝဲၤ ပှၤသးဖိတဖၣ် ဘၣ်ထွဲဒီး တၢ်ကဘၣ် ရဲၣ်ကျဲၤ ဆီလီၤဟံာ်လီၤန့ၢ် အလီၢ်အကျဲ သ့ၣ်တဖၣ်အဖီခိၣ် တၢ်အၢၣ် လီၤအိၣ်ဝဲဒၣ် ဒ်လၢာ်အံၤအသိးန့ၢ်လီၤ။

- (က) ခံခိခံကပၤ သးသ့ၣ်တဖၣ် တၢ်လီၢ်လၢ၊ အဘၣ်ဆၢၣ် မဲာ်ဘၣ် ကံာ်ဂုာ်အိၣ်ထီၣ်သ့ဝဲညီဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ် ဒ်သိး တၢ် ဘၣ်ဆၢၣ် မဲာ် ဘၣ်ကံာ်ဂုာ် ခးလိာ်သး အသုတကဲထီၣ်တဂ့ၤအဂီၢ် စဲးသန့အတၢ်ဆဲးကျိးမ့ၢ်ဂ့ၤ ဟီၣ်ခိၣ်အမဲာ်ဖဲးခိၣ် အတၢ်ဆဲး ကျိးဒီး တၢ်ဆဲးကျိးဂ့ၤဂ့ၤ ကျိၤကျဲၤဖဲအအိၣ်သ့ၣ်တဖၣ် တၢ်ကမၤန့ၢ်အိၤဒီး တၢ်ကဘၣ်မၤအိၤ တဘျီဃီ။
- (ခ) ပှၤဖီၣ်တၢ်စုကဝဲၤအသးတဖၣ် ဖဲတၢ်ကပာ်ပနီၣ်န့ၢ်အိၤ တၢ်လီၢ်လၢကဘၣ်တၢ်ဆီလီၤန့ၢ်အိၤန့ၢ် ဒ်သိးတၢ်ဆၢၣ်မဲာ် ဘၣ်ကံာ်ဂုာ် ခးလိာ်သး အသုတကဲထီၣ်ဘၣ်တဂ့ၤအဂီၢ် ခံခိခံကပၤ ကထီၣ်ဃူကျဲၤဘၣ်လိာ်ဒီးမၤအိၤ။
- (ဂ) ဖဲလၢပှၤဖီၣ်တၢ်စုကဝဲၤအသးတဖၣ် တၢ်ဆီလီၤဟံာ်လီၤန့ၢ် အလီၢ်အကျဲ ဘၣ်တၢ်သးကျဲၤအိၤကီၢ်ခဲဝဲဒီး ခံခိခံကပၤ တၢ်

ထိုင်ဖိုင်ဖိုင်ဖွေပ်ဖွေပ်။

- (ခ) လုံ ကုံရွဲလုံဖါဏ် ဖံးဟျင်ဆုဂ်ထဝေဆုလင်အုံထင်ဖိုင် မိုဝးလေဝ်ထိုင် ညေ စူးဖံးသယ်အေအုံထင်းဆေဝ်စာ်စိုဝ် မိုဝးလေဝ်ထိုင်ဝေ ညေ ဆုံဏ်ဖါလဝ်ဖုံလောတ် သာအုံဖိုင် ဝးဒိုင်လောတ်သာဏ်လုံ။

t k(A)

U:pm(U p f k d f d f k

၂၂။ ဆုံဏ်ဖါသာအုံဖိုင်ဝးဒိုင်လောတ်သာဏ်ဟု ခါနံပိုင်ကြိုင်ဆာ။ ညေ ခါနံ-ညေဝ်စံင်ဖေါဟ် ဆောတ်စူး ဖံးကုံရွဲလုံဖးသီးအုံကွာ ဆုံချုဂ်ဆုံခါစေမုံထုက်ဟုင်။ လုံ ဏံပျာထင်းအုံသါအုံခါ အုံခိင့်အုံခါ အုံထင်ဖိုင် မွာနုက်လင်ဝေ ထင်အုံခိင့်အုံခါအုံထင်ဖိုင် ဟုယုံကဲ ညောဟ်ယုာထင်းဝေ ညေ ဆုံကဲထင်းကဲလင်ဏ်ဝးဟုဝ် မိုဝးထိုင် ဖိုင်ပိုင်လင်ဟုင်။ အေအုံထင်းဝေဆေဝ်စာ်စိုဝ် ဏ်ဖါမိုဝးလဝ်ဖုံလောတ် သာဟုံင် မိုဝးမာဏေဝ် (JICM) ဝေ ဆုံဟျင်ခိုင်ဏ်လုံ။

၂၃။ ဆုံသာအုံဖိုင်ဝးဒိုင်ယိုဝ်ဏ်အိုဝ် လုံ နေပြီတဝ်အိုဝ်ဏ် ဒဝ၂၃ ဏ်င်းထင်။ လာနိုဝ်ဝေန်ခါ (၂၂)သင့်မူဏ်ဏ်အိုဝ် အင်းတိုင်ပုံဒုံ လင်ဝေ ဝးဆါင့်ညေခါနံထိုင်စိုင်း ဆုံချုဂ်ဆုံခါစေမုံထုက်ဟုင်။ လိက်ဆုဂ်သာ အုံဖိုင်ဝးဒိုင်လောတ်သာ ဏံပျာထင်းအုံသါအုံခါဏ် ဏ်ီစွင်ထင်းခါ ထင်ဟုယုံထင်းဆုံအုံကံး တါအုံခေါဟ်ဆာ။ လုံဖးဝေမံသးထိုင်ဖိုင်အိုဝ် ကေဝ်ဏါင်းလင်ထဝေဉးစူးဏါင်းသီး ဏ်လုံ။



တၢ်ပိၣ်ထီၣ်ဃူ မၤဘၣ်လိာ်အိၤအဖၤမုၢ်၊ ခံခိခံကပၤ အသး
ခိၣ်သးန့ၢ် ဘၣ်မူဘၣ်ဒါတဖၣ် တၢ်ဆဲးကျိးလိာ်သး ကဘၣ်
အိၣ်ဝဲ ဘၣ်ဆၢဘၣ်ကတီၢ်ဒီး ကဘၣ်ကျဲးဃူမၤဘၣ်လိာ်
အိၤ။

(ဃ) သးမုၢ်ဒိၣ်ဒီး ကလုာ်ဒုၣ်ပှၤဖိၣ် စုကဝဲၤကရၢသ့ၣ်တဖၣ်
ကဘၣ်ဆိလိာ်ဟံးလိၤ အပှၤဖိၣ်တၢ်စုကဝဲၤ သးဖိသံၣ်ဖိတဖၣ်
ဖဲလၢတၢ်ဟံးပနီၣ်န့ၢ်အိၤအလီၢ်။

(င) တၢ်လိာ်ဖဲ လၢခံခိခံကပၤ တၢ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ် ဘၣ်ဂံာ်ဂုာ် ခး
လိာ်သး သ့ညီဝဲအလီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ် ဒ်သိးတၢ်ဘၣ်ဂံာ်ဂုာ်
ခးလိာ်သး အသုတအိၣ်ထီၣ်တဂ့ၤအဂီၢ် ဘၣ်ထွဲဒီး သးက
လၢၤအနီၣ်ဂံာ်သ့ၣ်တဖၣ် တၢ်ကကျဲးသကိး ဒုးလိၣ်ထီၣ်
ဖးထီၣ် အမိၢ်လံာ်မိၢ်ပှၤဒီးမၤအိၤ။

(စ) ဘၣ်ထွဲသးကလၢၤဒီး ဟီၣ်ကဝိၤတခါဒီးတခါအဘၢၣ်စၢၤ
တၢ်ဆဲးကျိး အကျဲအတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ ကအိၣ်ဝဲဒၣ်အဂီၢ်၊
တခိဒီးတခိ တၢ်ကဘၣ်ဟံးန့ၢ် အခိၣ်တဃာ်ဖဲ တၢ်အၢၣ်
လိၤလံာ်ဃံးဃာ်အံၤဒီး ခံခိခံကပၤ ကဘၣ်ကျဲးဃူဒီး မၤ
အိၤ။

ပှးသုးဖိတဖှ်ကဟးထီၣ်က့ၤလီၤဘၣ် လၢတၢ်သဘျူအပူၤ

၁၀။ သုးမုၢ်ဒိၣ်ဒီး ကလုာ်ဒုၣ်ပှးဖိၣ်စုကဝဲၤကရၢ သ့ၣ်တဖှ်အံၤ
ဘၣ်ထွဲဒီး တၢ်ဟးထီၣ်က့ၤလီၤဘၣ်လၢ တၢ်သဘျူအပူၤအဂီၢ် တၢ်
အၢၣ်လီၤအိၣ်ဝဲဒၣ် ဒ်လၢအံၤအသိးန့ၣ်လီၤ.

(က) ဒီဖျိ တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢဂ့ၢ်ကျိၤတဖှ်အပိ တၢ်လီၢ်လၢ တၢ်တြီ
ဃာ်အိၤသ့ၣ်တဖှ်အမဲာ်ညါ ကယဲၢ်တၢ်လီၢ်ဂ့ၢ်ကၤ သ့ၣ်တ
ဖှ်အပူၤ သုးတဖှ် မ့ၢ်တစိာ်ဃုာ်စုကဝဲၤတခါ တၢ်ကဟ့ၣ်
ခွဲးလၢ ကူကၤဝဲကမျၢၢ်ကူသိးဒီး ဟးဝဲကသ့ အဂီၢ်.

(ခ) ဟီၣ်ကဝီၤလၢ တၢ်ကရၢကရိအကတကပၤ ပၤဃာ်ဝဲအပူၤ
အလီၢ်မ့ၢ်အိၣ်ဝဲ လၢကဘၣ်ဟးထီၣ်ဟးလီၤဝဲ ဃုာ်ဒီး တၢ်စု
ကဝဲၤတခါ ခံခိခံကပၤ ကသုးကျဲၤလိာ်သးဒီး လၢတၢ်အၢၣ်
လီၤလိာ်သးအပူၤ ကလဲၤက့ၤဝဲ.

အဆၢဒိၣ်(၄) တၢ်ဂ့ၢ်ထီၣ်ရီၤတဖှ်

၁၁။ ကီၢ်ပဒိၣ်ဒီး ကလုာ်ဒုၣ်ပှးဖိၣ် စုကဝဲၤကရၢအဘၢၣ်စၢၤ
ခံခိခံကပၤ တၢ်အၢၣ်လီၤအံၤ ဖဲတၢ်ဒုးလိာ်ထီၣ်ဖးထီၣ် တၢ်ပတုာ်
တၢ်ခး အဆၢကတီၢ် အခုအခါအပူၤအံၤ မ့ၢ်တၢ်လၢအဖိးသဲစးန့ၣ်
လီၤ. ဖဲတၢ်ဆၢကတီၢ်အံၤအပူၤ ဒ်သိး ကဖိးမံ လိာ်သး ဒီး တၢ်အိၣ်

သးလၢအဆိတလဲ၊ လဲထီၣ်လဲထီၣ်ဒီး ဂုၤထီၣ်ပသီထီၣ်ဝဲဒၣ် အဖိ
ခိၣ်၊ အလီၢ်မ့ၢ်အိၣ် လၢ တၢ်ဘျီ ဘၣ်မၤပွဲၤက့ၤအိၣ်တၢ်ခိၣ်၊ ခံခိၣ်ခံကပၤ
ကထံၣ်လိာ် ကျဲဘၣ်လိာ်အိၣ်ဝံၤကဟံးန့ၢ် (JICM) အတၢ်ပာ်ကါ
ပာ်ကျဲၤအိၣ်။

၁၂။ တၢ်အၢၣ်လီၤအံၤ ဖဲ န့ၣ်ပွဲၣ်တီၣ် ၂၀၁၅ နံၣ်၊ လၢနီၣ်ဝုဘၢၣ်
(၁၈) သီအနံၤ၊ ဖဲတၢ်ဒုးလိာ်ထီၣ်ဖးထီၣ် ထံကိာ်ဒိဘၣ် တၢ်ပတုာ်
တၢ်ခး တၢ်အၢၣ်လီၤလိာ်သး အလံာ်ဃံးဃာ် ခံဘျီတဘျီ တၢ်ထီၣ်
ဃူကျဲဘၣ် တၢ်အိၣ်ဖျိာ်အံၤအပူၤ၊ ဖဲခိၣ်န့ၢ် လၢ အဟဲထီၣ် တၢ်အိၣ်
ဖျိာ်သ့ၣ်တဖၣ်အမဲာ်ညါ တၢ်ဆဲးလီၤဝဲမံၤပနီၢ် န့ၣ်လီၤ။

ကိာ်ပယီၤကိာ်စၢဖျိာ်ပဒိၣ်ခၢၣ်စးတဖၣ်

- ၁. သုးခိၣ်ကျဲၤဂိၢ်ဂုၢ်ယၢ်ပွဲး
နီၣ်ဂံၢ်(၂)ဒုးယၢ်လီၤဆိ ကရူၢ်ခိၣ်
- ၂. အူခုာ်မိာ်စိ
ကိာ်စၢဖျိာ်ကိတိာ်
- ၃. သုးခိၣ်ကျဲၤဖိယဲအိၣ်
သုးသဲစးခိၣ်ကျဲၤ
- ၄. သုးခိၣ်ကျဲၤထီထီနီၣ်
နီၣ်ဂံၢ်(၁)ဒုးယၢ်လီၤဆိ ကရူၢ်ခိၣ်
- ၅. သုးခိၣ်ကျဲၤအိၣ်က့ၣ်စိ
နီၣ်ဂံၢ်(၃)ဒုးယၢ်လီၤဆိ ကရူၢ်ခိၣ်
- ၆. သုးခိၣ်ကျဲၤမ့ၢ်နီၣ်

နိဂုံး(၄)ဒုးယးလီၤဆီခိၣ် ကရူၢ်ခိၣ်

- ၇. အူမ့းစိ
သုးခိၣ်ကျၢ်ဖိ (အိၣ်ဘျးလၢသုးအမူဒါ)
- ၈. သုးခိၣ်ကျၢ်အိၣ်စိ
ကိတိၣ်ခိၣ်(၂)၊ ထံလီၢ်ကိၢ်ပူၤဝဲၤကျိၤ
- ၉. သုးခိၣ်ဒိၣ်စိ ဝနးအိၣ်
သုးဝဲၤလီၤခိၣ်သ့ၣ်(ခိသုး)
- ၁၀. ဒီးကထာၣ်မ့စိၣ်အူ
တၢ်နဲၣ်လီၤမူဒါခိၣ်
တၢ်ထိၣ်ယူတၢ်ဒုးလိၣ်ထီၣ်ဖးထီၣ် တၢ်ပတုၣ်တၢ်ခးအတၢ်ရဲၣ်
တၢ်ကျဲၤ၊ ကိၢ်ပယီၤ တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်တၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်တၢ်မၤ လီၢ်
ခါၣ်သး

ကလုာ်ဒူၣ်ဖိၣ်စုကဝဲၤကရၢခါၣ်စးတဖၣ်

- ၁. သုးခိၣ်ကျၢ် စီၤအါစဲးဖိ
ပၤသုးပီၤလီၤခိၣ်၊ ကညီဒိကလုာ်တၢ်ထူၣ်ဖျဲးသုးမုၢ်ဒိၣ်
ထီၣ်ဘိကမံးတံၢ်၊ ခုၣ်အဲၣ်ယူၣ်-ကညီဒိကလုာ်စၢဖျိၣ်ကရၢ
(လီၤခါၣ်သး)
- ၂. သုးခိၣ်ကျၢ် စီၤန့ၢ်စိမ့း
သုးဂ့ၢ်ဝီခိၣ်၊ ကညီဒိကလုာ်စၢဖျိၣ်ကရၢ၊ ကညီဒိကလုာ် တၢ်
ထူၣ်ဖျဲး သုးမုၢ်ဒိၣ်၊ တၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်ကရၢ

- ၃. ဒီးကထာၣ်ရွှ်ခါ
န့ၣ်ရွှ်ခိၣ်ကျါၣ်သယဲၤ(၂) ခွဲဒီးကလုာ်ကရၢ
- ၄. သုးခိၣ်ခိၣ်ဖိ စီၤကိၣ်သါထု
တၢ်ရူလိာ်မူဒါခိၣ်၊ ဒံၣ်ခ့ၣ်ဘံၣ်အ့ၣ်
- ၅. သုးခိၣ်ခိၣ်ဂီၢ်ဂ့ၢ် ခိၣ်အိၣ်မ့
(PNLO)
- ၆. သိၣ်ဒူ ဆလဲၤယီၤအိၣ်
(ABSDF)
- ၇. သုးခိၣ်ခိၣ်ဂီၢ်ဂ့ၢ် ခဲၣ်မိၣ်ခွဲး
(ALP)
- ၈. သုးခိၣ်ခိၣ်စိ ဆီဟၢၣ်
(RCSS)
- ၉. ပဒိၣ် စီၤတၢ်ဒိၣ်မူ
လီၢ်ခါၣ်သး ပၤဆှၢတၢ် ကမံးတံာ်၊ ခ့ၣ်အဲၣ်ယုာ်- ကညီ
ဒီးကလုာ် စၢဖျိၣ်ကရၢ (လီၢ်ခါၣ်သး)
- ၁၀. စဲလယါ
လီၢ်ခါၣ်သးကမံးတံာ်၊ (RCSS)

၁၉၅၆ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၁ ရက်နေ့
အထိ

၁၉၅၆ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၁ ရက်နေ့မှ စတင်၍ အောက်ဖော်ပြပါ အချက်များကို အကျဉ်းချုပ်ဖော်ပြရန် အတွက် အောက်ဖော်ပြပါ အချက်များကို အကျဉ်းချုပ်ဖော်ပြရန် အတွက် အောက်ဖော်ပြပါ အချက်များကို အကျဉ်းချုပ်ဖော်ပြရန် အတွက်

၁၉၅၆ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၁ ရက်နေ့မှ စတင်၍ အောက်ဖော်ပြပါ အချက်များကို အကျဉ်းချုပ်ဖော်ပြရန် အတွက် အောက်ဖော်ပြပါ အချက်များကို အကျဉ်းချုပ်ဖော်ပြရန် အတွက် အောက်ဖော်ပြပါ အချက်များကို အကျဉ်းချုပ်ဖော်ပြရန် အတွက်

၁၉၅၆ - ၁၉၅၇ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၁ ရက်နေ့မှ စတင်၍ အောက်ဖော်ပြပါ အချက်များကို အကျဉ်းချုပ်ဖော်ပြရန် အတွက်

၁၉၅၆ ခုနှစ်

၁။ ခါနယ်ထိုင်ခင်း ဆိုသူရ်ဆိုခါလောတ်သာ ဝေမ့်ပုံထုက်သိုဝ် လိက် ဆုဂ်သာ အုံဖွံင်စးဒိုင်ဏှအိုဝ် ကောပ်လင်စူးဏါင်းဆုဂ်ထသီးဝေ့လိက် ခါနယ်ပွဲသမ္မတ ဟုံပိုင်ကြိုင်ခါနယ်မျှော်နမာ ညေ ခါနယ်ဒေဝ်စံင်ဖေဟ် ဆောတ်စူးဖံင်းကုံရွဲသီးဝေ့ နုက်လင်သုဂ်ရွဲပိုင်လုံဖးဏှ ဆိုသာ အုံဖွံင်စးဒိုင်ဆိုတုင်ပါင်သီးဏှအိုဝ် ရဲာသယံလင်မာဏောပ်ဟုံင်

ဤခေတ်ဏှီဖါစးယုဂ်ယါနီးလင်မာဏောပ်ဝေ့ စးဆာင်လုံ ဆိုပုံထုက်ခွိုက် ဆိုသူရ်ခါလောတ်သာ ပွံင်အုံဖွံင်လုံဖး ညေ စးဆာင်လုံ သုဂ်ခေတ်လုံဖါသီး ခွေတ်လုံဖး

အိုသီအိုခါခေမ့်ဖှဟ်ဏှ ဝေမ့်ဏှပျာလင်ဖှေကဲအိုဟှင်• ပုံယောတ်
လင်ထဝေ ထိုထိုဆာဆာလှ်။ ထင်ဏှလိုမိင်ဉှပ် လိက်ဆုဂ်သာ အို
ဖှင်စးခိုင်ယိုဝ်ဏှအိုဝ် ဆိုလိုဆံဉ်ဏး ဆိုတေဝ်လောတ်သာသီးလှ်ဖး
အေအိုဝေဉှးစါခိုဝ် စးဆါဉ်လှ်နက်လင်ကုရွှဲဖိုင်လှ်ဖးဏှ စးဆာဉ်
ဆိုပိုထုက်ခွိုက် ဆိုဉှက်ဆိုခါလောတ်သာ တိုတွယ်အိုခိုဝ်ယောဝ်•
ကဝ်မိုတီဝေ ဆိုဉှောဟ်ထေဏှအိုဝ် မိုစးတုင်•ဏေဝ်•ဝေဉှးသယ်ဏှ
သာအိုဖှင်စးခိုင်ဏးသေ့ကု၉ဉ် ဝေဉှးလှ်။

၁။ စးဆါဉ်လှ်ဆိုဉှက်ဆိုခါလောတ်သာလှ်ဖး ဝေမ့်ပိုထုက်သိုဝ်
ဉှေပွင့်အိုဖှင်လှ်ဖးသီးဏှ စးဆါဉ်လှ် သုဂ်ဒေတ်လှ်ဖးဏှအိုဝ် ထင်•
မာဖှဟ်ထင်းဝေ အိုသီအိုခါခါအိုဝ်ဏှ၊ ဆိုတဝ်လင်၊ ဆိုဉှးပြင်၊
ဆိုတုင်•အိုတာ သီးဏှအိုဝ် မာဏေဝ်•အိုထါဟှင် မိုမာဖှဟ်ထင်းအိုသီ
အခါမဝ်မိုဟှင်• လှ် ဏှီခဝ်ဏှီဖါဏှသာအိုဖှင် စးခိုင်ဝေဉှးလှ်။

၁၇၆, ၁၇၇

၇။ ဆိုပွင့်အိုဖှင် ဉှေ ဆိုဒေတ်လှ်ဖးယိုဝ်သီးဏှအိုဝ် အေလင်မာ
ရဲဝသယံဝေဉှပ် လှ် ခါနံ•ဖေါဟ်ဂမိုဉ်သီး အိုဖှင်ခေါဟ်အိုဝ်ဏှ ဆို
လိုဉှက်ကဲထင်းဝေ ဆိုအိုးဆိုဉှ်ဉ်ဏှလိုမိင် သုဂ်ရွှဲဏှီခဝ်ဏှီဖါသီး
အိုကွာ ဆိုထုဂ်ယှာလင်ဝေ ဆိုအောင်းသုဂ်လောတ်သာဏှလိုမိင် ဉှေ
ဆိုဏယ်အင်းဏှ ဟှင်ခိုင်ဟေ့ဝ်အွာဝေ ဆိုကဲထင်းကဲလင်လှ်ဖး
ဏှအိုဝ် လှ်အင်းတာင်မာဆိုသီးဏှလိုဆဉ် ဉှေခိုဝ်မိုက်ကုရေစီဖယ်ဒရယ်
သွာဝ်သယ် မာဏေဝ်•အိုထါအိုဝေ ခါနံ•ပျှဏှအိုဝ် ဉှေဆိုလဝ်ထာင်
လင်ဉှောတ် ထိုခါနံ•ဟှင်•စံင်း အိုဖှင်အိုသးသီး ဏှစးဟှပ် ပုံ
ယောတ်အင်းတာင်လင်ဝေလှ်။

တရားစီရင်

တရားစီရင်

၂။ သူဂ်ဖေါဟ် ညေ ခါနံ့-ဇေဝ်စံင်ဖေါဟ်ဆောတ်စူးဖံင်းကံ့ရွာဲ လိုဖး သီးဏှံ ခါနံ့-ထိုင်စိုင်း ဆိုချုက်ဆိုခါလောတ်သာ ဝေမံပုံထုက်သိုဝ် ကော်ဆုဂ်ထစူးဏါင်း သာအံ့ဖိုင်စးဒိုင်လိက်ဆုဂ် ဟံင်ယုဂ်အိုခေါဟ် စံင် စးဆာင့်ဝေဇေဏှီခဝ်ဏှီဖါ ဆိုဖါဆိုမာလုက်ဆိုင်လုက်ခါဏှံ အိုဝ် ညာရိုက်မွာဲအိုဟေ့ဝ် စီးဝါသီးမွာဲအိုဟေ့ဝ် ဆိုစးသာကဲထင်း သုဂ်ဆိုမာ ညေ မာကဲထင်းသော်ဝေ ဆိုသုဂ်သဝ်ဆိုဖါဆိုမာ လုက် ဆိုင်လုက်ခါဏှံအိုဝ် မွာဲပုံထုက်ခွိုက်ဝေဟံင်ယုဂ်လို။ ထံင်ဏှံဟံင် လိုမိုင်ဒုဝ် ဆိုချုက်ဆိုခါပုံထုက်ဝေဆိုလင်-ညာ ညေ ဆိုပုံထုက်ဆိုချုက် ဆိုခါလောတ်သာဂုဏ်(အိုကျိုဝ်)ထံင်ဟ့ဝေ ဆိုလင်-ညာအိုဇွယ်ဖိုင် အိုဝ်ဏှံ အိုဝေဇး လို ခါနံ့-ဂမိုင်-သီး အိုဖိုင်ခေါဟ်အိုဝ် ထိုင်ဃုသာ ညေ ခွင်-ဥပဒေအိုဝေဆိုဒွေတ်လိုဖး မိုစးဖံင်းကိုင် ဝေလိုကဲထင်းစး အိုဟုင်- ညေ စးဆာင့်လိုသုဂ်လိုခဝ် ဆိုအောင်းချုက်လောတ်သာသီးလိုဖး ဟံင်ထုက်ခွိုက်ယုဂ်ဏှံ သာအံ့ဖိုင်စးဒိုင်ဝေဇး မွာဲဏှီခဝ်ဏှီဖါသီး ဏှံလို။

၃။ လိုသုဂ်ဖေါဟ်ဏှီခဝ်ဏှီဖါဏှံ စးဆာင့်ဆိုပုံထုက်ခွိုက် ဆိုချုက်ဆို ခါ လောတ်သာဝေ ပွင့်အိုဖိုင် ညေစးဆာင့် လိုသုဂ်ဒွေတ်သီးဏှံအိုဝ် ညေဆိုလံင်ပျုဂ်ဝေဏှံဒုဝ် ထံင်သုဂ်ဏှီခဝ်ဏှီဖါသီးအိုကွာအိုဝ်ဏှံ မွာဲအိုဟေ့ဝ်၊ ထံင်သုဂ်ဏှီခဝ်ဏှီဖါ ညေ ခါနံ့-ဂမိုင်ဖေါဟ်သီးအိုကွာ အိုဝ်ဏှံ မွာဲအိုဟေ့ဝ်ဆိုဏယ်အင်းလောတ်သာ ခဝ်ဖါဏှံအိုဝ် ချုက်ကဲထင်းဝေဟံင် ဆိုယုဂ်းခိုင်းယုဂ်းဝါ ဆိုဖါဆိုမာအိုဖိုင် ဝေမံပုံထိုင် ဟု လင်စွဲထိုင်သိုဝ် မိုဏှံဖုဟ်ကဲဝေဇး အိုသာအိုခါလိုဖး သီးဏှံ လို။

ဥ။ ညေဟုံပိုင်ကြိုင်ခါနီးဆားဏှ ကေဝ်ဏါင်းလင်ထစူးဏါင်းဟိုင်
 ဝေ ခါနီးညေဝ်ခံင်ဖေါဟ်ဆောတ်စူးဖံင်း ကုံရွဲသီးအုံကွာ၊ ခါနီး
 ထိုင်စိင်း ဆုံချုဂ်ဆုံခါလောတ်သာ ဝေမုံပုံထုက်သိုဝ် သာအုံဖိုင်
 ဝးခိုင်လိက်ဆုဂ်ဏှအိုဝ် ထံင်မာဖှဟ်ထင်းဝေ အုံသါအုံခါခါအိုဝ်ဏှ
 ဆုံပုံထုဂ်ခွိက် ဆုံချုဂ်ဆုံခါလောတ်သာဝေပွံင်အုံဖိုင် ညေ ဝးဆာင့်
 လုံ သုဂ်ဒွေတ်လုံဖးဏှ ဏှီခဝ်ဏှီဖါသာအုံဖိုင်ဝးခိုင် အင်းတာင်ဏါင်း
 လင်ထဝယ်ဆုံချုဂ်ဆုံခါ ပုံထုက်ထလင်ညာဖိုင် ပါနုက်လင်ဝေဒူး
 ဟုံမွှိဟ်သီးအုံဖင့်ခေါဟ်အိုဝ်ဏှ မွဲထံင်ဟုံခွိက်ဝေလုံ။

တၢ်နီၤ (၂)
 ; qmi [K N t e f r i d o D
 r k & m o , H f u k q k ' w y N v k

ဥ။ သုဂ်မူညောဟ်ညေ ခါနီးညေဝ်ခံင်ဖေါဟ်ဆောတ်စူးဖံင်းကုံရွဲ သီး
 ဏှ ဟုံမွှိဟ်ဂမိုင် ညေဝးဆာင့်ဆုံပုံညင်ဖေဏှ ဆုံဖင့်လအုံထီးလုံဖးဏှ
 အိုဝ် ဝေမုံဖံင်းကိုင်မာအုံဟုင်သာအုံဖိုင်ဝးခိုင်ဝေလုံ။

- (က) ခါနီးဂမိုင်ဖေါဟ်ဝေ ဆုံအင်းအဝ်ကံင်သိုဝ်ဟုင် ဆုံဆံင်းခါိုင်
 ဟုင် ပညာဟုင်၊ ဒေသန္တရ စီကွာထင်းထဝ်သီးအုံဟုင်
 ဝးမာဝေ ဆုံထွါဆိုင်သီးလုံဖး မုံဝးလဝ်ထာင် မာခိုင်။
- (ခ) ခါနီးဂမိုင်ဖေါဟ်ဟုင် ဟုံလုံဟုာဟုာဝေ ဂုဏ်သိက္ခာဏှအိုဝ်
 ချုဂ်ဝးထါကဲဝေ ဆုံဇါ ဆုံမာ မာပူဆုံ၊ လုံဝးညေခွင် ဥပ
 ဒေအုံဖိုင် ဖံင်းဆုဂ်ဖံင်းယျုဂ်ဆုံ၊ ဖံင်းအင်းလောတ်ထိုင်ဆုံ၊
 မာနိုင်မာဆာ့ဆုံ၊ ဆုံမာလင်ထဲးလင်ထောဝ်၊ ပျုဂ်ဆုဂ်ဆုံ၊
 မာသိုဆုံ ညေ မာလင်စီဇါးဆုံသီးမာဝးအေး။

- (ဂ) ဆိုလင်•ဌာနံ့သာဖိုင် ဟုံမှီဟ်သီးဏှ်အိုင် အင်းမိုင်ဆံင်းအင်း မိုင်ဏံင် ညေ ဆိုလိုဝးဟုပ်• ညေဝေ•အုံဖိုင်ချုင်စါင်းဟှာဝး အေး။
- (ဃ) လုံခါနံ•ဂမိုင်•ဖေါဟ်သီးအုံဏှ်စေဝ် ဆိုပိုင်ခြီ•ခြာ၊ ဆိုအင်းအဝ် ထုံရုံဆိုမာဟှာင်ဈာ ညေ ဆိုမာဆိုင်လုံဖးဏှ်အိုင် ဆိုလိုဝး ဟုပ်•ညေဝေ•ဏှ် အင်းကိုင်တိုင်ဏော်•ဝးအေး။
- (င) အုံဖိုင်အုံဖူးလုံအုံ မှဲအုံဟေဝ် ညေကုံအယ်ထင်းဖေ့အုံမုက်ဏှ် မှဲအုံဟေဝ် ဆိုဖံင်းမာဏော်•အုံမုက် ညှာဟ်ဒါဏှ်ခါနံ•ဂမိုင်• ဖေါဟ်ဏှ်အိုင် မာဝးဏင်စယ်အေးဟုံင်မိုဝးမာ ဝးဟုပ်•ညေ ခွင်•ဥပဒေ။
- (စ) ဆိုလင်•ဌာနံ့သာဖိုင်ဟုံမှီဟ်သီးဝေ ဟှင်းခေါဟ်ဆိုလင်•လုံဖး ဆိုလိုဝးဟုပ်ညေဝေ•ဏှ် ဟှာသးမာဏော်•ဆို၊ အင်းလယ်ခွက်ဆို သီး မာဝးအေး။
- (ဆ) ဂမိုင်•ပိုင်•ဆိုအုံဆိုဆံင့်သီး ဏှ်အိုင် ညှက်ဟှာဟုံင်ခွက်ဆို၊ အင်းဟှူးအင်းယာဟှက် ဆို၊ ညေ ဆိုပယ်တပ်လုံအုံဝးဆို မာဏော်•ဆိုဏှ် မာဝးအေး။
- (ဇ) ညေခွင်•ဥပဒေဏှ်ဝးဟုပ် ဝးဆါင့်ဆိုဏော်•သာမာလောဟ် ပညာလုံဖးဏှ်အိုင် မာပျီပုဂ်ယာထးဆို၊ ဝးဆါင့် ညေ ပညာ ဆိုခြီ•ခြာသီးဏှ်ဖှေဝ်၊ ဘာ•မာလောဟ်လိက် ဆိုသုင်းထင်း တာင်ထင်းလုံဖးဏှ်အိုင် မာဟှာဟုံင်ဆို၊ မာလောဟ်ဖေ့ ပညာဆာ•(ပညာဖှ်စံး) ညေ မာလောဟ်ပညာဆာ•သီးဏှ်အိုင် မာယိုက်ယှက်ပျီပုဂ်ဝးအေး။
- (ဈ) ဟုံမှီဟ်လုံဟှာလုံဟှာဝေ ဝးဆါင့်ညေဆိုဏော်•သာဆိုဆံင်း ချိုင်လုံဖးဏှ်အိုင် ညှက်ဝးထါဆို၊ ညေ ဟုံမှီဟ်ဂမိုင်•အေးအေးသယ် ဝးဆါင့်ဝေ ဆောတ်ယှံင့်ထွါဆိုဆံင်း ချိုင်ခြီ•ခြာလုံဖး၊ ခွင်• ဥပဒေအုံဖိုင် ပယ်တပ်ထဝယ် ဟုံမှီဟ်ဂမိုင်•အုံဟှင်•သီးဖါ

လုံဖး ညေ ဆိုသ့လေဝ်ထာင်၊ ဟယ်ဆိုဆံင်းခါးတုင်ဟင်ဆာသီး
ဝေ ဆိုဟယ်ဆိုမာလုံဖးဏှအိုဝ် မာယိုက်ယုက်ပေါ်ပုဂ် ဝး
အေး။

(ည) ခါန်ဂမ္တိုင်ဖေါဟ်ဝေ ဆိုပွဲအးထင်းထုံရ် ညေကုမ္ပိုက်ခြံခြံ
ဗူးဗွယ်လုံဖးဏှအိုဝ် ဖပ်ကဲဖပ်နိုင် သ့လေဝ်ထာင်အင်းဆာဆို၊
ဆိုထိုက်ယိုအင်းဆာဆိုမာလုံဖးဏှအိုဝ် မာယိုက်ယုက်ပေါ်ပုဂ်
ဝးအေး။

(ဋ) ဘာမာလောဟ်လိက်၊ သီးတုဂ်၊ သီးချုဂ်လုံဖး ညေ ဘာသာ
ဆိုသုင်းထင်းတာင်ထင်း အိုရာမ့သီးအိုဟင်၊ အိုဖိုင်ဖူးလုံအို
မာဟာဟုံင်ဆို၊ ချုဂ်ကဲထင်းဆို ဖိုအိုင်သယ် ညေ ဆိုဝးဆာင့်
သုဂ်လင်-ဗုလုံဖးခိုဝ်လင်ဝးအေး။

(ဌ) ခါန်ဂမ္တိုင်ဖေါဟ်ဝေ ဘာသာဟာင်၊ လိက်လဲဆိုဗျီလာ၊
ဝးဆာင့်ညေထူရှုမုင်-ဗျာ ရဲသယံယောဝ်ဟေဝ်ဆို လုံဖးဏှ
အိုဝ် မာယိုက်ယုက်ပေါ်ပုဂ်ဆို၊ ဆိုချုဂ်မာလင်ယီး ဂုဏ်သိက္ခာ၊
ချုဂ်မာဟာဟုံင် ဆိုသီးဏှအိုဝ်ဟု၊ ဗုဂ်ရိက်သီး မွဲအိုဟေဝ်
စီးဝါသီး မွဲအိုဟေဝ် မာဝးအေး။

(ဍ) ဟုံမူးဏှဟု(ဖံင်းယုဂ်ဖံင်းဆုဂ်)မာနိုင်မာဖယ်ဆို၊ ဆိုမာဆံင်း
မာဏံင်လိင်အင်္ဂါ၊ လုံဝး ဟုပ်ညေခပ်-ဆိုပါကဲဖေါဟ်မာ၊
ဆိုပါကဲဟုံင်-ညေလိင်အင်္ဂါသီးလုံဖး မာဝးအေး။

(ဎ) ဖေါဟ်ဗျီပြီးသီးလုံဖးဏှအိုဝ်ဟု ဆိုမာသ့ ညေ ဆိုမာထေံ
ဏှဆာအင်္ဂါ၊ ကဲထင်း ဖေါဟ်ဗျီပြီးသုဂ်ဖေါဟ်အိုဟင်၊ ဆို
ပွဲ၊ ဆိုချုဂ်ကဲသုဂ်၊ လုံ မာလုံဝးဟုပ်ညေခပ်၊ အိုဗျာဟုံင်၊
ဝးဆာင့်ညေ ဆိုမာဆံင်းမာဏံင် လိင်အင်္ဂါ ဖံင်းဆုဂ်ကိပ်လိက်
ဆို လုံဖး မာဝးအေး။

(ဏ) ခါန်ဂမ္တိုင်ဖေါဟ်ဆာဏှအိုဝ် ဆိုပါကဲဟုံင်၊ ချုဂ်အင်းမိုင်
ဆိုလုံဝးဟုပ်ညေခပ်-သီး လုံဖး မာဝးအေး။

- (တ) ဆိုချက်ဆိုခါပုံထုက်ထဆိုလင်-ဉာဖိုင် အံ့ဝေ ခါနံ-ဂမိုင်-ဖေါဟ် ဆာ• အံ့ကျးဆိုစီးသူး ညေ စီ-ကွာထင်းထဝံ့အံ့ဟ့ာင်-သယ် ဝးမာဖေံ။
- (ထ) ဟံ့မ္ဗိဟ်ခါနံ-ဂမိုင်-ဖေါဟ်ဆာ-လံ့ဖး ဝးခေါင်ကိုတဝ်လံ့အံ့ ဆိုချက်ဆိုခါပုံထုက်ထ ဆိုလင်-ဉာအံ့ထင်ဖိုင် ဖံင်ဖံင်ဖွေဝ်ဖွေဝ် မိုဝးချက်လေဝ်။

t k̄k̄f (3)
 .;qmi haT q̄k̄k̄f k̄k̄f S̄
 v̄k̄o k̄o h̄k̄p̄k̄ w̄v̄k̄

H။ ဟံ့ပိုင်ကြိုင်ခါနံ-ဆာ• ညေ ခါနံ-ဉေဝ်ခံင်ဖေါဟ် ဆောတ်စူးဖံင်း ကိုရွဲလံ့ဖးဏှ ဝးဆာင့် ညေ သုဂ်ခဝ်လံ့ဖါ ဆိုဖါဆိုမာလံ့ဖး၊ လံ့ အံ့ဖင့်လဏှအိုဝ် မိုဝးလံင်ပျာအံ့ဟ့ာင်• သာအံ့ဖိုင်ဝးခိုင်ဝေလံ့။

- (က) လံ့ ဆိုချက်ဆိုခါပုံထုက်ထလင်-ဉာဖိုင် လံ့ခဝ်ဉေလံ့ခဝ်အံ့ကွာ ဟယ်ဖျူ-အင်းပိုင်ဝါ- ကောပ်-ဆိုလင်-ဉာ၊ စဝ်တွာ့ဆု၊ ဆိုချက် အးထင်းဆိုစီးဆိုဏဟ့ာင်ဈာ၊ ဆောတ်စူးဖံင်းချက်ဆိုလံ့ဖး၊ ချိုင်လင်ပုံလံ့ဖး၊ ဆိုချက်မာပျူ ဆို လံ့ဖး၊ ဆိုမာဟ့ာင် ရုပ်အံ့ဟ့ာင် အံ့သာဒြီး-ခြာလံ့ဖး ညေ လေဝ်ချက်ဆိုလံ့ဖးဏှအိုဝ် ဝးပိုထုက်။
- (ခ) လံ့ခဝ် ညေ လံ့ခဝ် မာကဲထင်းဆိုသုဂ် (လံ့မ္ဗဲ) ချက်မာကဲ ထင်း ဆိုလဝ်ဆာ့သယ်ဏှ ဉာရိက် (လံ့မ္ဗဲ) စီးဝါသီးဝေ ဆိုဖါဆိုမာလံ့ဖးဏှအိုဝ် မာဝးအေး။
- (ဂ) လံ့ အံ့ကော်လင်ထဆိုလင်-ဖိုင်ဏှ လောဝ်ဝးဝေ ဆိုထွါပိုင်

ကြိုင်ဟောင်း ဆုံးခေါင် - သာဓုဟောင်းစင်သီးဖါဟောင်း ဝး ဆာင့်ဇေ ဆိုအင်းလယ်သုဂ်ဟောင်းသီးသယ်လုံဖးအိုယုံ လုံ ဆိုချက်ဆိုခါအိုလင်ဇာအိုဝ်ဏ် ဆိုချက်ဃိုထင်းဟောင်းဈာ အိုသင့် ဣခဝ်ဣဖါ သာအိုဖွံင်ဝးခိုင်ထဝေ သုဂ်ဖုံးလုံဖးဏ် အိုယုံ သုဂ်-တိုင်အးထင်းဖုံး(ဆိုလင်)အိုသင့် ဇေ စူးဖံင်း ကွင်းခိုသယ်လုံဖး မာအးထင်းဝးဏော်အေး ဇေ မိုပိုင် ထိုခါနံ့ဟောင်း မွဲအိုဟေ့ဝ် မိုပိုင်ခါနံ့မိုညာဟောင်း မွဲအို ဟေ့ဝ် အေးဝးမာဆိုင်ဆိုချက်ဆိုခါ ပိုထုက်ဆိုလင်ဇာဖိုင်ဏ် ဝးဆာင့် ဣဖုဟ်ဝးဆိုချက်ဟောင်း ဆိုအင်းတောင်လုံဖးဏ် မိုဝးမာလဝ်ထိုင်ယုံ ဣခဝ်ဣဖါ။

- (ဃ) ခါနံ့ဇေဝ်ခံင်ဖေါဟ် ဆောတ်စူးဖံင်းကုံရွဲသီးဝေ ဆိုပျံသုဂ် ဖေါဟ်အိုသင့် ကိုလုံ့ကိုင် ကါဏ်အိုဝ် ခါနံ့ထိုင်စိုင်းဆိုချက် ဆိုခါလောတ်သာ ဝေမိုပိုထုက်သိုဝ် သာအိုဖွံင်ဝးခိုင်လိက် ဆုဂ်ဏ်အိုဝ် ထံင်မာဖုဟ်ထင်းဝေ အိုသါအိုခါခါ ဝးဆိုင် ဇေ - ဆိုစီးခါဟောင်းသယ် အိုကင်းအိုကုံထိုင်ဇေကိုလုံ့ကိုမာ လုံဖး ဝးဟုဂ်မိုဝးလဝ်ထိုင်ယုံ မာကဲထင်းအိုသါအိုခါ။
- (င) ဆိုသုင်းထင်းတိုင်ထင်းဘာသာဟောင်း၊ ဘာမာလောတ် လိက်၊ သီးတုဂ်၊ သီးတ္တုဂ် အိုရာမိုဖိုင်လုံဖး ဝးဆာင့် ဇေ ဆိုဃိုလာထူဂ္ဂလင်ဇာ ဇေ ဂမိုင်လင်ဇာလုံဖး ဝးဆိုင်ဆိုခိုဝ် လင်သုဂ်ဖုံးသယ် မာဝးအေး။
- (စ) ဇေဆိုယုးခါထင်းထဝ်ဟယုံဖုဟ်ထင်းဏ် ဝးဟုဂ် ဣခဝ် ဣဖါသုဂ်လုံဖး ဝိုင်လင်ထ ပုံဟောင်းခေါဟ်လဇာလုံဖးဏ်အိုဝ် ဝးမာပြင်ဟုဂ် မာပြင် ပုံဟောင်းခေါဟ်လဇာကိုလုံ့ကိုမာ လုံဖးဏ်အိုဝ် လိုဆင့်ဟိုင်လိုဆင့်လဝ်ဖိုလောတ်ဇေ ခါနံ့ပိုင် ကြိုင်ဆာဟိုင် မိုဝးမာခိုင်။
- (ဆ) ဆိုကုံရွဲလုံဖးအိုကွာ ဖိုဂိုလင်ဆိုခိုင်အောင်းလောတ်သာလုံ

ဖး လုံတဝ်လုံလံင်(လုံမွဲ) ညှက်လင်ယီးဂုဏ်သိက္ခာဆုံလဝ်
လုံဖး ထုဂ်ဖုဟ်ထင်းမာဟုာဟုံင်ကျာ်တြီလုံဖးဏှ်အိုဝ် ခါနံ.
ဇွယ်ဖိုင်အိုဝ်ဏှ် မွဲအုံဟေဝ် ခါနံ.မုညာ.အိုဝ်ဏှ် မွဲအုံဟေဝ်
စေလုံမာစးသိုဝ် မုံစးဝေင်.ပွယ်။

(ဇ) လုံ ဆုံညှက်ဆုံခါပုံထုဂ်ထလင်.ညာဖိုင် သဘာဝဝီဝါ အန္တ
ရာယုံဟုယုံကဲထင်းဝေ ဆုံစးခေါင်သာညောဟ် ဆုံကဲထင်းကဲ
လင်ဖိုင်အိုဝ်ဏှ် ဆာတုယံဏှ်ဖါဟုံင် ဆုံပှါခင်. ဆုံဖါဆုံမာ
လုံဖး စးဆာင့်ဇေ သီးဖါဆုံဆင်းခါင့်တြီ.ခြံလုံဖး ဆုံစး
ခေါင်သာ ညောဟ်ဆုံဖါဆုံမာလုံဖးဏှ်အိုဝ် လဝ်ထာင်ယုံင်ဟုံင်
မုံစးမာ။

(ဈ) လုံ ဆုံညှက်ဆုံခါပုံထုဂ်ထလင်.ညာဖိုင် စးမာဇေခဝ်.ဥပဒေ
အင်းအိုင်ဓါကုံလုံ.ကါင်ကါဏှ်အိုဝ် လဝ်ထာင်ယုံင်ဟုံင် ဟုံ
မာထိုင်စးဆုံညယ်ဓါလုံဖးဏှ်အိုဝ် စေမုံစးဟုံင်ဇေ ခွင်.ဥပဒေ
အုံဟုံင်. လဝ်ဖုံလောတ်သာဏှ်ဖါဟုံင် မုံစးမာဏော် အုံကီး
အုံမုဂ်။

(ည) လုံဆုံညှက်ဆုံခါပုံထုဂ်ထလင်.ညာဖိုင် စးဆာင့်ဇေ သုဂ်ဆုံပိုင်
ကြိုင်ကုံလုံ.ကါင်ကါ လုံဖးဏှ်အိုဝ် မုံစးမာ လဝ်ဖုံလောတ်
သာ။

(ဋ) ခါနံ.ထိုင်စိင်းဆုံညှက်ဆုံခါ စေမုံပုံထုဂ်သိုဝ် သာအုံဖွံင်စးညိုင်
လိက်ဆုဂ် မွဲကေဝ်လင်ထစူးဏါင်းဟုံင်ယုဂ်ဏှ်အိုဝ်
မာဏော်အုံထါဟုံင် (ခ)နာဒီအုံထင်.ဖိုင် ဟုံဏှ်ဆာ. လုံ
တါခေါဟ်ဖင့်လအုံဆင့်ဆင့်အိုဝ် စးလဝ်ဟုံိုင်ဟုံင် လိက်ဆုဂ်
ဖိုင်အုံထီးအုံဆင့် လုံဖးဏှ်အိုဝ်(ခ)သင့်အုံထင်.ဖိုင် စးလဝ်
ပျာ ညာသေ့ယာ။

(ဌ) လုံ ဏှ်ဖါဆုံဖင့်လအုံဆင့်ဖိုင် ကဲထင်းဝေ ဆုံကုံဖါ(ပဋိပက္ခ)
လုံဖး မာဏော်.ထီသိုဝ် ဟုာင်.ဈာဟုံင် မာဟုာဟုံင်ဆုံဏှ်

မာဝးအေး။

(၃) ဟုယံကဲထင်းဝေ့ဆေ့ဆဲးယုဂ်သီးအံ့ဟုင်။ ဆံ့ဖံင်းဆုဂ်
ခွါဂ်ဝး ဟံလဲဖး၊ ဟံခွါဂ်လင် စူးဖံင်းလဲဖး အေအံ့ဆေဝ်။
စါခိုဝ် ဆေ့ ဣခိဝ်ဣဖါအံ့ဟုင်ဏှံ ဂျီနီဖါကံင်ဗေန်းယေန်း
(၂)မိင်ဝေ့ ဝေဂမုိုင်ပိုင်(ဘုံ)အာတီကယံ(၇)မိင် အံ့ထသိုဝ်
မိုဝးလံင်မာဟုင်။

qk;cHrB;x:%\$Of a. aoi fyGfEJ Sf
qkqmwplzHukN/E; [Sf
qkOf/izS/ifu, f

၂။ သုဂ်ဖေါဟ် ဆေ့ ခါနဲဆေဝ်ခံင်ဖေါဟ်ဆောတ်စူးဖံင်းကံ့ရွဲ
လဲဖးဝေ့ သုဂ်ကံ့ရွဲသီးဏှံဆဲးခံင်မေံသးထါဏှံအိုဝ် ဝေဝေင်။
ပွယ်မိုကဲဟုင်။ အံ့ဏှံဆာသီးဝေ့ ဆောတ်စူးဖံင်းသုဂ်ကံ့ရွဲလဲဖး
ဝးဆာဝ် ဆေ့ ဆံ့ထါင်ခွါဂ်လင်လင်ကွယ်ဏှံ အံ့ဖံင့်လအံ့ထီးလဲဖး
ဏှံအိုဝ် သာအံ့ဖံင့်ဝးခိုင်ဝေ့လဲ။

(က) ထံင်ဣဖါဆဲးခံင်းမေံသးထါအံ့ဝေ့ ဆံ့လင်လဲဖးဏှံအိုဝ်
ဝးတံင်ခါလောတ်သာ ဝေလဲအံ့ဟုင်။ စာအူဆဲးထောဝ်စုဂ်၊
ဟုင်းခေါဟ်ဃာဆဲးထောဝ်စုဂ်၊ ဆေ့အံ့ဃာဃုင် ဆဲးထောဝ်စုဂ်
အံ့ခိုင်လဲဖး မာဏေဝ်ခွါဂ်ဟံင် ဝးမာလဲထီးဃုင်။

(ခ) ထံင်ဆောတ်စူးဖံင်းကံ့ရွဲလဲဖးအံ့ဟုင်။ ခွါဂ်လင်ဏါင်းအံ့
လင်ခါအိုဝ်ဏှံ ဝေဆဲးခံင်မေံသးထါလဲအံ့ဝးသိုဝ်အံ့ဟုင်။
ဣဖါဝးမာလင်ဖဲလောတ်သာ။

(ဂ) ဣဖါဖဝ်။ လင်ဖဲလောတ်သာခါ ဆေ့ဆောတ်စူးဖံင်းကံ့ရွဲ
လဲဖး ခွါဂ်လင်လင်ဃာဟုင် ဆဲးကးဆဲးဟုယ် အံ့ဝေ့ဃုာ် ထံင်

ဆိုလင်ဉာလုံဖးအိုင်ဏှ် ဏှီဖါသုဂ်ခေါဟ်သီးလုံဖး မာဏောဝ် ဆိုထောဝ်စုဂ်မင်မင့်ဟုံင် ဝးမာဖုံလောတ်သာ။

- (ဃ) သုဂ်ဖေါဟ် ညေ ခါနံ့ဆွေဝ်စံင်ဖေါဟ်ဆောတ်စူးဖံင်းကုံရွဲ လုံဖးဏှ် အုံဏှ်ဆာသီး ဆောတ်စူးဖံင်းသုဂ်ရွဲလုံဖးဏှ် ထံင်ခိုင်ဏှ်ထံင်ဆိုလင်ဉာလုံဖးဏှ်လုံဖးအုံဏှ်။
- (င) ထံင်ဏှီဖါ ဉာရိက်ဉာခင်လောတ်သာသီးအုံဏှ် ဆိုလင်လုံဖးအုံဏှ် ဆိုတင်ဏှ်ခါ လောတ်သာစေလုံအုံဏှ်ဟုံင် သုဂ်ဖုံးသီးစေဆိုဝီဆိုဏှ်အုံဏှ် လဝ်ဖုံလောတ်ဏှ်ပျာထင်း အုံဏှ်အုံဏှ်ဟုံင်မုံဝးမာ။
- (စ) ဝးဆါဉာသုဂ်ဖုံးဆိုလင် လုံဖါညေလုံဖါအုံဏှ် ဆိုထောဝ်စုဂ် ဖိုင်သာဖိုင် စေမုံစီးစါအုံဏှ်ဟုံင် လုံဖါညေလုံဖါ လိက်ဆုဂ်သာ အုံဖိုင်ဝးခိုင်လောတ်သာယိုင်ဏှ်အုံဏှ် မာဏောဝ် အုံထါဟုံင် ဏှီဖါမုံဝးမာလဝ်ဖုံလောတ်သာ။

ဝဏှ်ဉာလုံဖး ဝဏှ်ဉာလုံဖး
 ဝဏှ်ဉာလုံဖး ဝဏှ်ဉာလုံဖး

၂၀။ သုဂ်ဖေါဟ် ညေ ခါနံ့ဆွေဝ်စံင်ဖေါဟ်ဆောတ်စူးဖံင်းကုံရွဲ လုံဖးဏှ် ဝးဆါဉာသုဂ်ဖုံးဆိုလင် ဖိုင်ဖိုင်ဖျေဝ်ဖျေဝ် လေဝ်ထိုင်အုံဏှ်ဟုံင် ဆိုဏှ်ဏှ်သာဏှ် အုံဖိုင်လအုံထီးလုံဖးဏှ်အုံဏှ် သာအုံဖိုင်ဝးခိုင်စေ လုံ။

- (က) လုံ ထောတ်ဏှ်ထံင်ထေဝ် ဆိုစီးစါအုံဏှ်ဟုံင် ဆိုလင်လုံဖး အုံဏှ်ဟုံင် မွဲဆိုလင် လုံမိုင်ဟေဝ်-လုံမိုင်ဟေဝ် ဝးဆောတ်စူး ဖံင်းလုံအုံ ညေခင်ရဲဂုံဆိုကင်သိုင်ဏှ် ဝးပုယ်တဝ် ဆိုလေဝ်

ခမ်းခြောက်နန်းဗုဒ္ဓသမ္မတ မန်းခမ်းတန်ပိုင်စိုးသားတော်မီး
ခမ်းရင်သားခုမ်စူခြင်းသားအစို့အဗူးသီး
ကတဲမ်းထို့ လောန်ဒျားစူမဲ တခမ်းလိမ်းတိုက်ခဝင်
အိုင်ယုတ်ရေ သဘောလဗ္ဗိန်ပီဝင်လိက်စိုင်အလ
နိဗ္ဗိန်ခါအိနားလောက်ဗားတိုက်ခဝင်အိုင်ယုတ်ရေဆိုင်ရာ
ထာရဲကမ်းခြောင်တော်မီးစဲဖဲဆိုင်ရာ
ကျင်လွေခရာဖိုင်
၂၀၂၂ ဗားနောင်း လာနိုဝန်ဗာ (၇၂)နိ

နိဒါန်း (ငါးတဲးအောက်)

၇။ တခမ်းလိမ်းတိုက်ခဝင်အိုင်ယုတ်ရေသဘောလဗ္ဗိန်ပီ
လိက်စိုင်ကို ကတဲမ်းထို့လောန်ဒျားစူမဲ ခမ်းခြောက်နန်းဗုဒ္ဓ သမ္မတမန်း
ခမ်းတန် ပိုင်စိုးသားတော်မီး ခမ်းရင်သားခုမ်စူခြင်းသားအစို့
အဗူးသီးတပ်စို့ဖိုင် သဘောလဗ္ဗိန်ပီကတိကဝိတ်ဖိုင်ကို

နားလှောက်ထောင်·သေင်·လွေ·ထူ ဖေးကဖေးလ·အဗားအနမ်း
တဲးတဲးဝါးဝါးရေး ရွဲးနဲးနာ်·သူ။ နာ်·ထူတင် သဘော·လ·ဗိုန်ပီဝင်·
အခြောင်·ယို မီးယားကဲ့၊ ငါးအာခရား ဝင်·မီးအာ်နာ်· ဆိုင်းရာ·
အစို·အဗူးနိုသားနာ်· အီးခံးထူးလွေ·ဗားတိုက်·ခ·ဝင်·အိုင်ယူ
တဲးရေ·ဆိုင်းရာ· ပေးထွားသားကေးမတီး ထာ·ထူးတိန်းကရို·
နာ်· သေနာလွဒျားသဘော·လ· ဗိုန်ပီဒျားဝင်·သူ။

။ တိုက်·ခ·ဝင်·အိုင်ယူတ်·ရေ·ဆိုင်းရာ·၊ ထာ·ရဲးကမ်းခြောင်·
တောမ်း စဲ·ဖဲ·ဆိုင်းရာ· ကျင်·လွေ·ခရားဖိုင်းတား၊ ဖေးအဗား
အနမ်းထာ·မာ·ကို၊ ရို·ရို·စောန်းစောန်းအာ်ဗား၊ စဲးစဲးဗောင်
ဗောင်အာ်ဗား၊ ခံးလွေ·ဗားတား ဝိုန်း နဲးနာ်·ဖိုင်း အောန်းအထျ·
တဲ· အီးခမ်မာ·ဗိုန်ပီလွေ·ဒျား ဖေးအဗားအနမ်းကရို·နာ်·
နိုဖဲ·နိုခါသဘော·လ· ဗိုန်ပီဝင်·သူ။

ထာ·ရေးရွဲး

။ ကရို·ဒျားထာ·ရဲးကမ်းခြောင်·တောမ်း ကျင်·လွေ·ခရားဖိုင်းယို
မီးနားလှောက်ပေးရဲးထောင်· ကမ်းလွေ·ကို ခမ်းသားမို့ဖါ
အလောင်းဖေးကထွာဗားမူန်းတား ဝိုန်းတန်ထူးတဗား၊ နိုဖဲ·နိုခါ
တပ်စို·ဖိုင်း ထိုန်းရန်ဝင်· အောန်းယောမ်·လင်·ဗား၊ တောမ်းထာ·
ယုမ်းစေးတင် ဖင်းဆင်·လွေ·စူဟာ်ယံအီအခေးအနေဖိုင်းမဲ·
တဆင်း၊ ဒီမိုကရေစီတောမ်း ဖဲက်ဒရဲစနိတ်ယို အောန်းလွေ·

နိုဖဲ·နိုခါ အီနားလှောက်ဗားတိုက်ခ·ဝင်·အိုင်ယူတ်·ရေဆိုင်းရာ·
ထာ·ရဲးကမ်းခြောင်·တောမ်းစဲ·ဖဲ·ဆိုင်းရာ· ကျင်·လွေ·ခရားဖိုင်း

အထူးတင် တောင်း ခမ်းထီရေဒေါ့ရှ်းလူးလဲဝင်ကို ကလ
လောန်ချားထာနဲအရားတဲ အီးတဲးထောင်းလွေခမ်းခြောက်
ဗူးတန်ရေ့ရှဲနဲနာ်သူ။

အခန်း(၇)

အခေးခံးမူးအထူးထူးဖိုင်း

ပု။ တပ်မတော တောင်းခမ်းရင်သားခင်စူဝင်လိက်စိုင်းယို
ခြိုင်းသားအနေ၊ တခမ်းလိမ်းတိုက်ခဝင် အိုင်ယုတ်ရေ
သဘောလဗိုန်ပီတဲမ်းထိုစွဲထူလောန်လဲန်းနာ်မ၊ ကဆိုင်းရာ
တောင်းနီဖဲနီခါကိစ္စ ကားကအား ထွာတောက်တောက်ဟ်
ဟ်၊ လိုင်းချားနေထွာလွေဟ်ဟ်၊ သဘောဗိုလွေတောင်း
ထိုမ်းရန်းထာ ကရိုချားထာမာနဲနာ်ဖိုင်း အောန်းအိုင်ထိုထူ
လဲန်းချားသူ၊ နာ်ထူတကားတားတိုက်ခဝင်အိုင်ယုတ်နဲ
တောင်းတိုက်ခဝင်အိုင်ယုတ်ရေအကျိုကတိုချားအရပ်ဒေးသကို၊
ကအားအိုင်ချား ခမ်းသားမိုးဖါဖိုင်းအလောင်း တဖဲက်တောင်း
ဥပဒေးထာမာဖိုင်း၊ ဖေးကမာဗားမိုန်းထေင်စောင်လွေ
ရေတောင်းစဲရေဆိုင်ရာထိုမ်းရန်းဝင်ဖိုင်းအောန်းထူသုတ်
သာ်လဲန်းအကျောင်နီဖဲနီခါသဘော လဗိုန်ပီဝင်သူ။

၂။ နီဖဲနီခါတပ်စိုဖိုင်း တိုက်ခဝင်အိုင်ယုတ်ရေဆိုင်ရာ
ထာရဲကမ်းခြောင်တောင်းစဲဖဲဆိုင်ရာ ကျင် လွေခရားဖိုင်း
ကို မီးနားလှောက်လွေနာ် နီဖဲနီခါတပ်ဖိုင်းအခါးကိုဟ်ဟ်။

နိဖဲနီခါတပ်ဖိုင်း တောင်းခမ်း သားမိုးဖါအခါးကိုဟ်ဟ်၊
ထွာလွေ့ထာယုမ်းစေးတဗားတဲင် ခွဲငိမ်ရေထာမာခြောင်
တား ဖေးအဗားအနမ်း အီးအောင်ဗလှိုထဲင်းထဲင်းဒျားသူ။

၂။ ပိုင်းစိုသားတောင်း ကတဲမ်းထိုစူမဲ ထူခမ်းရင်သား
ခုမ်စူခြိုင်သားအစိုအခါး တခမ်းလိုမ်း တိုက်ခဝင်
အိုင်ယုတ်ရေသဘောလဗိုန်ပီ လိက်စိုင် ဖေးအဗားအနမ်း
အခင်းအခါးကို တိုက်ခဝင်အိုင်ယုတ်ရေဆိုင်ရာ၊ ထာရဲ
ကမ်းခြောင် တောင်းစဲဖဲဆိုင်ရာကျင်လွေ့ခရားဖိုင်းယို
နိဖဲနီခါ သဘောလဗိုန်ပီကအောန်းမဲသေခါ တိုက်ခဝင်
အိုင်ယုတ်နဲဖိုင်းကို ကနွံပါပိုင်းဝိုဒျား လိုကားကအား
အလောင်းအကျိုဗတိုဒျား သူ။

အခန်း(၂)

ပိုင်းဝိုတောင်းအရပ်သားခမ်းသား

ဖိုင်းအီးပေးရဲနားလှောက်ဗားစီကမ်းဖိုင်း

၇။ တပ်မတောတောင်း ခမ်းရင်သားခုမ်စူခြိုင်သားအစို
အဗူးဖိုင်းယို ပိုင်းဝိုတောင်းပေးရဲထိုင်ကမ်း အရပ်သားဖိုင်း
တား အောန်းနဲသေခါခလကိုအလ အီခုမ်ဗားနားလှောက်လွေ့
ဒျား သဘောလဗိုန်ပီဝင်သူ။

(က) ခမ်းသားမိုးဖါသီး အိုင်အားအမ်းအွဲကောန်ကရေ၊
ခြိုင်သန်ရေ၊ ပညားရေတောင်း ဒေးသဗူးဖြူ

ထင်းထိုရေ·တား· ကလိုးလိုး·ဒျားထောက်ကမ်း·ကူးဦး
လွေ·ကို ခြောက်နှုတ်တိုင်းပင်းခမ်မာ·လွေ·ဗား။

(ခ) ခမ်းသားမှိုးဖါအလောင်း ဗားခေါင်းလို·တဖြာ·ဖြာ· ဂုင်း
သိက္ခာ·ထာ·မာ·၊ မာ·စေ·မာ·နှိုင်းဝင်·၊ ဥပဒေ· အဲန်
တားဆောင်·ချုပ်ဝင်·၊ ဆောင်·လို·ကွီရှောန်၊ မာ·နှိုင်း
နှောင်·ဝင်·၊ မှိုန်နှဲးတားလို·ဒေါ့·ဖြား ဆဲတ်ဆဲးဝင်·၊
အောင်းချထောင်း၊ မာ·သီဝင်·တောင်းအောင်း ထို·မား
ထို·ဝင်·နှဲးနဲး·ဖိုင်း မာ·ဗားတားသူ။

(ဂ) ဒေးသခံခမ်းသားဖိုင်းလောင်း အောင်းပွားအိုင်ရပ်
ဝါးထို·နှိုင်းဝင်·၊ ထောင်းခြံးဟောင်ထို·ဝင်·၊ မာ·ဗားတား
သူ။

(ဃ) ခမ်းသားမှိုးဖါဖိုင်းအလောင်း ကွီနှိုင်းရှောန် တောင်း
ထာ·ခြံးတလိန်·၊ အမ်းအွ·ခရားယိက္ခာ· ထာ·မာ· အား
တောင်းဝိုန်းဆောင်းမုထာ·မာ·ဖိုင်း မာ·ဗားတားသူ။

(င) ခမ်းသားမှိုးဖါသီးအလောင်းအခြောင်အခြိုင် အဲန်တား
ဆင်ထူးအမုဆောင်·ဆင်ထူးရေ·ဝင်·၊ ဖေးပဲက် ဖေး
ဒဏ်းဝင်· မာ·ဗားတား၊ တောင်းဥပဒေအလ·ခမ်မာ·
လွေ·ဗား။

(စ) ဒေးသခံဟမ်းခြမ်ဖိုင်းနဲး မာ·နှိုင်းသိမ်ထူးထို·၊ ခြံးလဲး
ဟောင်ထို·နှဲးနဲး·ဖိုင်း မာ·ဗားတားသူ။

(ဆ) ကဆိုင်းတောင်းအမျာ·တခြံးတလိန်·ဖိုင်းနဲး ယားကဲ
ထို·၊ အမ်းတခုန်းထို·၊ ရိန်ထူးထို·၊ လ·တား အခွင်·

ထူးလွေ့ထို့နဲ့နတ်ဖိုင်း မာဗားတားသူ။

(ဇ) တောင်းဥပဒေအလပိုင်းဝိုင်းတောင်းသောန်ပညား
အခွင်အရေတား ရဲပေ့မာယပ်ဝင်၊ ဆိုင်းရာ
တောင်းပညားရေတခြိုတလိန်ဖိုင်း၊ လိက်သောန်
ကျောင်၊ ထာဆိုတဲသိုမ်းဖိုင်း ယားကဲဗားတား၊ ထမ်း
ပညားရေတားဝိုန်းသားတောင်း ကသောန်ထူး
ပညားသားဖိုင်းအလောင်း ရဲပေ့မာယပ်ဝင်၊ မာ
ဗားတားသူ။

(ဈ) လိုတဖြာစီးအလောင်းဗားခေါင်းခြိုင်းသန်ရေ
ဆိုင်းရာ အခွင်အရေ၊ ကဆိုင်းတောင်းခမ်းသားမို့ဖါ
အများထောက်ကမ်းဖေးခြိုင်းသန်ရေထာခြိုထာလိန်
ဖိုင်း၊ ဥပဒေအလဖေးခွင်ခါဒျား ခမ်းသားလို အများ
တားတေးလွေ့သင်ကွဲတသီးတောင်း ထမ်းတား
ဝိုန်းခြိုင်းသန်ရေထာမာသားဖိုင်း ခုမ်မာ ထာ
အခါရဲ ပေ့မာနှိုင်းဝင် မာဗားတားသူ။

(ည) ခမ်းသားမို့ဖါဖိုင်း ရိုပ်သိမ်ယိက္ခားကို၊ ကနှောင်နှောင်
ဒျား အလောက်တေး ထူးလွေ့သင်ဖြေ စာဒျားတခြို
တလိန်တောင်းသင်းရောင်းသင်းရားဗေဗားဖိုင်း၊
ကူကားဖြေစာထာမာဖိုင်းကို ရဲပေ့ မာယပ်ဝင်
မာဗားတားသူ။

(ဋ) လိက်သောန်ကျောင်၊ ကွဲတသီးသိုမ်း၊ ကွဲခန်တောင်း
ဘားသားရေထာဆိုတဲသိုမ်းပရဝဲင်ဖိုင်း၊ အခြောင်

အခြိန်အန်တီးယားကဲ့ထို။ ဖေးကထွာအီးအကဲ့အပဲ့
အကျိုကဲ့ဖိုင်း၊ ဆိုင်းရာတောင်းစဲ့ဖဲ့ အောန်းလွေ
တပ်စခန်းဖိုင်း မာဗားတီးသူ။

(၄) ခမ်းသားမိုးဖါ ဘားသားရေ၊ လိက်လဲ့တောင်းယိန်းဇဲး
ရေ ထုင်ခလေ့ဆိုင်းရာ ပေးရဲထေင်ကမ်း လွေကို၊
မာယပ်ခဲးဝင်၊ ဂုင်းသိက္ခာဖေးကလင်ဖေး ကကဲ့မာ
တောက်တောက်နေဟ်ဟ်၊ လိုင်းချား မာလွေ
နေဟ်ဟ် မာဗားတီးသူ။

(၅) လိုမူးလိုပေးအလောင်း ယားတရေးဝင်၊ တောင်း
လိုင်အဂီတဲမာနှောင်ဝင်၊ မာနှိုင်းပိုမာဝင်၊ ဆိုင်း
တောင်းလိုင်အဂီမာသှောန်းဝင်၊ မာဗားတီးသူ။

(၆) လိုပေးအလောင်း မာသီထို၊ ဒေါ့ထဲနမ်းအဂီ၊ စုဗူး
ထောန်းမာစဲ့၊ မာစေ့မာနှိုင်းဝင်၊ ဆိုင်းရာ တောင်း
လိုင်အဂီမာနှောင်ဝင်၊ ဆောမ်ထူးဟဲ့ထိုဝင် မာ
ဗားတီးသူ။

(၇) ခမ်းသားမိုးဖါအလောင်း ထောန်းသှောန်းဝင်၊ မာနှိုင်း
ထောန်းစေ့ဝင်၊ မာဗားတီးသူ။

(၈) ကအိုင်အားချားတိုက်ခဝင်အိုင်ယုတ်နဲကို ခမ်းသား
မိုးဖါဖိုင်း၊ လိုမုဖဝလိမ်းမိန်းရေတောင်း ပူးဖြို ထင်းထို
ရေတား ခုမ်မာဖေးဗား။

(၉) အရပ်သားခမ်းသားဖိုင်းထာနမ်းခီဖေးကအားဗား မှုန်း၊
တိုက်ခဝင်အိုင်ယုတ်နဲကို လွေသဲင် လှော်တ်

လောတ်လပ် လပ်တား ဖေးခွင်·ဗား။

အခန်း(၂)

တိုက်·ခ·ဝင်·အိုင်ယုတ်·ရေ·ဆိုင်·ရာ·

စဲ့·ဖဲ·ထာ·ကျင်·ခရားဖိုင်

(၂) ပိုင်စို·သားတောင်းခမ်းသား ခုမ်မာ·စူခြိုင်သားအစို့·အဗူးယို ဆိုင်ရာ·တောင်းတပ်ဖဲ·ကိစ္စဖိုင် အီးနား လောက်လွေ·ဒျား ခလကိုအတိုင်· သဘော·လ·ဗိုန်ပီဝင်·သူ။

(က) တိုက်·ခ·ဝင်·အိုင်ယုတ်·နဲးကို တဖဲ·တောင်းတဖဲ·အခါး ရဲ·တသွီးလွေ·ပိုင်လ·နဲးကို၊ ထောက်ကင် ထာ·မာ·၊ မာ· တန်ထင်အားရင်·၊ ခုမ်စူခြိုင်တိုက်·ခ·ဝင်·၊ ဒေါင်မဲင်း၊ မာ·နှိုင်းတိုက်·ခ·ဝင်·၊ ယား ကဲ့ထို·တခြို·တလိန်·ရက် ဖိုင်တောင်းဆင်စဲ့·ထန်းတိုက်·ဝင်·ဖိုင် အောန်းအိုင် ယုတ်·ထို·ဗား။

(ခ) တဖဲ·တောင်းတဖဲ·ထိုမ်းရန်ဝင်· (မီးမွေးတားတဲ·) ထွာ အီထာ·စေးကာ·ကို တောက်·တောက်·ဟ်ဟ် လိုင်း ချားနေးဟ်ဟ်ထာ·မာ·နဲးနာ်·ဖိုင် မာ·ဗားတားသူ။

(ဂ) အောန်ချခင်းလမ်းကို ကလိုးလိုးဒျား အိုပ်ချိုပ်ရေ· အထောက်အကမ်း၊ အရေ·ပေးလိုမ်·လာ·ကွဲးရေ·၊ လဲး လွေ·တပ်ရေ·၊ နဲးနာ်·ဖိုင် မီးမွေးတားနာ်·၊ တိုက်·ခ·ဝင်·

အိုင်ယုတ်ခါနဲးကို ထင်းသော့တသာ ထင်းအားရင်
ဖိုင်း၊ နီဖဲးနီခါသဘောလပွန်ပီခါဝင် တပ်စခန်ဖိုင်း
မဲး ဆို့တဲးခမ်မာထင်းတပ်စခန် တသာဖိုင်း၊ထင်းဗွေ
ထင်းယင်းစူခြိုင်းတောမ်း ယမ်ရားဖိုင်းမာဗားတားသူ၊
ကမ်းရဲးလွေခမ်းထီတား ဟ်ဟ်၊ ကမ်းရဲးလွေခမ်း
လင်ရန်းတားဟ်ဟ်၊ မီးလိုးလှော်နဲးဒျားနဲး တိုက်ခ
ဝင်အိုင်ယုတ်ခါနဲးကို အောန်းနဲးသေခါ စဲးရေဆိုင်း
ရာဖျင်ဆင်မုကို နီဖဲးနီခါတိုင်းပင်းဝင်ထူမ ခမ်မာ
လွေဗား။

(ဃ) ခမ်းရင်သားခမ်စူခြိုင်းတပ်စိုဖိုင်းကို လှောင်းဗူးတင်း
လိုတသာကိစ္စယိုတခမ်းလိုမ်းတိုက်ခဝင် အိုင်ယုတ်
ရေသဘောလပွန်ပီဝင်လိက်စိုင်း၊ ဖေါးအဗား အနမ်း
တောမ်းလိုမ်းဗိန်းရေဆိုင်းရာ၊ ခြောန်း လှောင်း ဗူးချာ
ဝင်ထာမာစဲန်းအလဒေါ့ရ်းတိုင်းပင်းဖေါးလွေဗား
အဗားအနမ်းနဲးနဲးသူ။

(င) ဘားသားရေထာဆို့တဲးသိုမ်း၊ လိက်သောန်ကျောင်၊
ကွဲးတသီးသိုမ်း၊ ကွဲးခန်၊ ပရဝဲင်ဖိုင်းတောမ်း ယိန်းငဲး
ရေယိုယာထင်ခလေခင်းလမ်း၊ ပိုင်းဝိုင်းတောမ်း လို
ထုခင်းလမ်းဖိုင်းကို စဲးရေဆိုင်းရာချလွေ တပ်စခန်
ဖိုင်း မာဗားတားသူ။

(စ) ခွဲးငိမ်ရေထင်းထိုလှော်နဲးမုအလနီဖဲးနီခါတပ်ဖိုင်း
ကခမ်မာသေခါဒျားမဲင်းဖိုင်း ဆျင်လွေဖေးဗား။

ဆျင်·လွေ·မဲင်း·ထာ·မာ·စဲန်း·ကိုတဲ· တိုင်း·ပင်း·လွေ·
တောမ်း၊ ခမ်း·ထီပိုင်း·စို·သား·အစို·၊ တဆင်း·ထူတဆင်း·
တဲင် ခြောန်း·ဗူးအီး·ခမ်မာ·လွေ·ဒျား·သူ။

(ဆ) အစို·အဗူး·ဖိုင်း·ကို ဖြီး·ဝေး·လိုး·ရန်း·ဝါးဒ၊ ကမ္ပေး·ကမဲန်း·
တား·(မီး·မွေး·တား·တဲ·) ဂုင်း·သိက္ခား·ကလင်·အီဒါ၊ ဒေါ·
ဖြား·မုဖိုင်း၊ ယား·တော်·ရေ·ထုတ်·ထေမုဖိုင်း·နာ်· ခမ်း·ထီကို
ဟ်ဟ်၊ ခမ်း·လင်·ကိုဟ်ဟ် ခမ်မာ·ဗား·တား·ဆျောင်း·
ဌာ·လွေ·ဗား။

(ဇ) တိုက်·ခ·ဝင်·အိုင်·ယုတ်·နဲ·ကို သဘား·ဝဘေ·အန္တရဲး·
မီး·ထွာ·လောန်·အရေ·တန်·အခေး·အနေ·ကို နီဖဲ·နီခါ
ခြောန်း·ဗူး·ဝင်·တဲ· ခမ်မာ·လွေ·ဗား ကဲး·ဆဲး·ရေ·ထာ·
မာ·ဖိုင်း၊ ခြိုင်း·သန်·ရေ·ဆိုင်း·ရာ·ထူး·တသီး·ဖိုင်း၊ တ
ခြို·တလိန်·ဖိုင်း၊ အရေ·တန်·ခြဲ·ဟောင်·အီတား·တိုင်း·ပင်း·
ခမ်မာ·လွေ·ဗား။

(ဈ) တိုက်·ခ·ဝင်·အိုင်·ယုတ်·နဲ·ကို တရာ·ဥပဒေ· ဖေး·က
အား·မိုး·ဗား·ကိစ္စတား· တိုင်း·ပင်း·လူး·လဲ·ခမ်မာ·လွေ·ဗား၊
အပဲက်·ဆား·နား·ကအား·ဒျား·လို့·ဖိုင်း·အလောင်း·တဲ·
တောမ်း·ဥပဒေ·အလ·၊ နီဖဲ·နီခါ·တိုင်း·ပင်း·ဝင်·တဲင်
ထူး·ရေ·လွေ·ဗား။

(ည) တိုက်·ခ·ဝင်·အိုင်·ယုတ်·နဲ·ကို ဆိုင်း·ရာ·တောမ်း·တပ်
ဖဲ·အိုပ်·ချိုပ်·ရေ·ကိစ္စ·ဖိုင်း·တား· တိုင်း·ပင်း·ခမ်မာ· လွေ·
ဗား။

- (င) တခမ်းထီလိုမ်းတိုက်ခဝင်အိုင်ယုတ်ရေသဘောလပွန်ပီဝင်လိက်စိုင်တမ်းထို့စူမဲထူလှော်န လဲန်းကိုအားကစတမ်းထို့စူမဲခိင်ကို(၂၂)နားရီးအယံးတွင်ကိုနမ်းကထိုင်ထွားမုခလအဆင်းဆင်းတား ယီးထောန်းရေတေမ်းလိက်စိုင်ကိုပါသော့ဒျားအခရားဖိုင်း (၂)နီအယံးတွင်ကိုဒေါ့ခြီးဖေးသေလွေ ဗား။
- (၅) နီဖဲနီခါအခင်းဖာ အဆင်းကို ကထွာလှော်နပဋိပက္ခဖိုင်းတား သုင်တေမ်းအားရဲင်စေသျင်လွေ နေးမာဗားတားသူ။
- (၆) ကထွာစီးစော့ထိုမော့ခွဲမုဖိုင်းကို ကဆောမ်လထိုဒျား လိုဖိုင်းအောန်းလင်စူခြိုင်းသားဖိုင်း မီး အားလှော်နနာ် နီဖဲနီခါအနေး ဂျီနီဗာကောမ်ပဲန်းဆျင်(၂)ဗားကို ဖိုင်းအာတီကဲ(၂)အလ နား လှောက်ခမ်မာဗား။

**မော့ခွဲတောက်ဝင်ကင်ဥျာနှောင်ရေအောန်း
ဖေးခမ်စူခြိုင်းသားခင်းလမ်းဖိုင်း**

၂။ တပ်မတော်တေမ်းခမ်းရင်သား ခမ်မာစူခြိုင်းသားအစို့အဗူးမဲ တပ်စို့ဖိုင်းမော့ခွဲတောက်ဝင်ကင်ဥျာနှောင်ရေနမ်း လိုခမ်စူခြိုင်းသားတပ်ဖိုင်းတား ပိုင်းဝိုတေမ်းအောန်းချ ဖေးခင်းလမ်းတား ခလကိုကပါသော့ဒျားအခရားဖိုင်းယို သဘော

လမ္ဗိန်ပိဒျားသူ။

- (က) နိဗ္ဗဲနီခါမော့ခွဲးတောက်ဝင်. ကထွာဒါးခင်းလမ်းဖိုင်း
ကို စွဲးတောက်တိုက်ခဝင်.ဖေးကအားဗား မှိုန်း သူပ်
သွဲးတောင်းစက်၊ သူပ်သွဲးတောင်းဟမ်းလောင်းတဖူ၊
နေထူးတောင်းသူပ်သွဲးနဲ.အလင်လင်ဖိုင်း. တင်
တခြိုက်ချင်. ခုမ်မာလွေဗား။
- (ခ) ခုမ်စူခြိုင်းသားအစို့ဖိုင်းတား အောန်းမဲ့လွေချ
ဖေးခင်းလမ်းကို မော့ခွဲးတောက်တောက်ဝင်. ဖေး
ကထွာဗားမှိုန်းတား နိဗ္ဗဲနီခါ တိုင်းပင်းခုမ်မာ
လွေဗား။
- (ဂ) နိဗ္ဗဲနီခါတိုင်းပင်းဝင်.ခါတောင်း ချဖေးချာခုမ် စူ
ခြိုင်းသားအစို့ခင်းလမ်း အယပ်အခဲကအားဒျား
ဒေးသဖိုင်းကို နိဗ္ဗဲနီခါတပ်ကဲးတန်ဖိုင်း သူပ်သွဲးလွေ
သေးသေးဝင်.တင် တိုင်ပင်းခုမ်မာလွေဗား။
- (ဃ) တပ်မတောတောင်းခမ်းရင်.သားခုမ်စူခြိုင်းသား အစို့
အဗူးဖိုင်းနာ်. နမ်းလို့ခုမ်စူခြိုင်းသားတပ်စို့. ဖိုင်းတား
အောန်းအိုင်လွေဗား အောန်းမဲ့သေ.ခါ.ခင်းလမ်း
ကိုလို့မ်.သူ။
- (င) နိဗ္ဗဲနီခါမော့ခွဲးတောက်ဝင်. ကထွာဗားဒါးခင်း လမ်း
ဖိုင်းကို မော့ခွဲးတိုက်ခဝင်.ဖေးကအားဗားမှိုန်း တား
တပ်စခန်.အားခမဲ့ဗားဖေးအဗားအနမ်း တိုင်းပင်း
ခုမ်မာလွေဗား။

(စ) ဆိုင်းရာ·တပ်စခန်း·တောင်းနဲ့·တဗားတောင်းတဗား
အခါး သူပ်သွဲးရေ·တဖူ·ခြောင်·လိုမ်း·မိန်းရေ·တား·တဖဲ·
တောင်းတဖဲ· အောင်းအထျ·သဘော·လ· မှိုန်ပီဝင်·
လိက်စိုင်ယိုအလ· နီဖဲ·နီခါ တိုင်းပင်းခုမ်မာ· လွေ့·ဗား။

တပ်စို·သားဖိုင်းလွေ့·သင်·ထာ·လှောက်လပ်ခွင်·

(၇၀) တပ်မတောတောင်းခမ်းရင်·သား· ခုမ်စူခြိုင်းသား အစို·
အဗူးဖိုင်း ပိုင်းဂို·တောင်းလွေ့·သင်·ထာ· လှောက်လပ်ခွင်·တား
အောင်းနဲ့သေ·ခါ·ခလ·ကိုအခရားဖိုင်းအလ· သဘော·လ·မှိုန်ပီ
ဒျားသူ။

(က) လိုမ်းမိန်းရေ·အလ·အောင်းမဲ့သေ·ခါ·ခင်းလမ်း ကောင်း
ထန်း၊ ခင်းလမ်းမဲ့မဲ့ကိုဝယား ခုမ်လွေ့·တား စူခြိုင်း
ကောန်က·အရပ်သားခေါမ်·လာ·လွေ့·သင်·ထာ·သားတား
ဖေးဗားလွေ့·သင်·ထာ·လှောက်လပ်ခွင်·သူ။

(ခ) အစို·အဗူးတဖဲ·ခေါသား ထေင်·သေ·ခါ·နဲ့ကို လွေ့·သင်·
ထာ·မီးလိုးပါတောင်းစူခြိုင်းနာ်· နီဖဲ·နီခါ တိုင်းပင်း
ဝင်·ထူ သဘော·လ·မှိုန်ပီဝင်·အလ· လွေ့·သင်·ဗား။

အခန်း(၂)

အဒါးဒါးအရာဖိုင်း

၇၇။ နီဖဲးနီခါသဘောလဗ်ဗိုန်ပီဝင်ယို ပိုင်းစိုသားတောမ်းခမ်း
ရင်သားခမ်းမာစူခြိုင်းသားအစိုအဗူး ဖိုင်းတိုက်ခဝင်အိုင်
ယုတ်ရေဖေါးအဗားအနမ်းကားလအယံးတွင်ကို တရာနီဒျား
သူ၊ ကရိုခါကားလ အယံးတွင်ကို ထင်းထိုထွာလှော်နီဒျား
အခေးအနေးအလ မီးလိုးထင်ဗေဗျင်ထင်းထင်းနာ် နီဖဲးနီခါ
တိုင်းပင်းခမ်းမာလေ့တင် နေးထူးဗား JICM ထာထူးတိုန်းသူ။

၇၈။ ကရိုဒျားသဘောလဗ်ဗိုန်ပီဝင်အရာယို ၂၀၇၂ ဗားနင်း
လာနီဝိန်ဗာ(၇၂)နီကို ကရဲမ်းမာဒျား နေပျီတောကို တခမ်း
လိမ်းတိုက်ခဝင်အိုင်ယုတ်ရေသဘောလဗ်ဗိုန်ပီဝင်လိက်စိုင်၊
ဖေါးအဗားအနမ်း ဆိုင်းရာဒုတိယအခြိုက် အိုင်ကိုမ်တိုင်းပင်း
ဝင်ကို တမ်းထိုလွစူမဲ၊ ကထင်းလှော်နီဒျား အစိုကဲးဖိုင်းခငါ သူ။

ခမ်းခြောက်ဗူးသမ္မတမန်းခမ်းတန်ပိုင်းစိုသားနမ်းတင်ဖိုင်း

၇။ ဒုတိယဗိုးချိုပ်တန် ယာပျီ

၂။ ဥးခိန်မောင်စိုး

ခမ်းခြောက်ဗူးဝုန်းတန်

၂။ ဒုတိယဗိုးချိုပ်တန် ယဲးအောင်

စဲးဥပဒေးချိုပ်

- ၂။ ဗိုးချိုပ် ထိုန်းထိုန်းနောင်
 အမဲ(၇)ဆင်စဲ·ရေ·အထူ·အစို့·ကဲး
- ၃။ ဗိုးချိုပ်အောင်ကျောဇေား
 အမဲ(၂)ဆင်စဲ·ရေ·အထူ·အစို့·ကဲး
- ၄။ ဗိုးချိုပ် မိန်းနောင်
 အမဲ(၂)ဆင်စဲ·ရေ·အထူ·အစို့·ကဲး
- ၅။ ဥးမျိုန်စို့
 ဒုတိယဗိုးချိုပ်တန်(ငိုမ်း)
- ၆။ ဗိုးချိုပ် အောင်စို့
 ဒုတိယပုန်းတန် ခမ်းကိုရေ·ပုန်းတန်ဌာန
- ၇။ ဗိုးကဲးတန် ဝဏ္ဏအောင်
 ကမ်းရဲးရေ·(ကာကွယ်ရေး)ကဲးတန်ချိုပ်ရိုမ်·(ကျည်း)
- ၈။ ဒေါက်တာ မိန်းဇောဥး
 အစီးစဲန်းယီးထောန်းရေ·ကဲး
 တိုက်·ခ·ဝင်·အိုင်ယုတ်·ရေ·ဖေးအဗားအနမ်း တိုင်းပင်း
 ခုမ်မာ·မုအစီးစဲန်း ထဲးထောင်းချာ မန်းခမ်း ခွ·ငိမ်ရေ·
 ထာ·မာ· ဗဟိုဥဌာန

ခမ်းရင်·သားခုမ်စူခြင်းသားအစို့·အဗူးဖိုင်း

- ၇။ ပိုးချိုပ်စေးအံင်းဇဲက်မိုး
စဲ·ထောက်ချိုပ်၊ စောက်·စိုး·ခို·လှော်တံဗ·ရေ· တပ်မ
တော (KNLA)
- ၂။ ပိုးချိုပ်စေးနေစိုးမု
စဲ·ရေ·ချိုပ်၊ စောက်·စိုး·ခို·အရိုမ်းအဗူး·/စောက်·စိုး·ခို·
လှော်တံဗ·ရေ·တပ်မတော (ခွ·ငိမ်ရေ·ကောင်စီ)
(KNU/KNLA-PC)
- ၂။ ဒေါက်တာဆွေခါးရ်
စူထု·အဒါးဒါးအကိုရေ·ကဲချိုပ် (၂)၊ ချင်·စိုး·ခို· တပ်ဥ·
(CNF)
- ၂။ စဲ·ကဲး စေးကျောသန်းဌေး
ဆဲတ်ဆဲးရေ·တားဝုန်းခဲးချိုပ်၊ မေးအကျို· ဒီမိုကရေစီ
စောက်·တပ်မတော (DKBA)
- ၂။ ဒုတိယပိုးကဲးတန် ခိုန်အောင်မန်
စဲ·ကဲးတန်ချိုပ်၊ ဗဟိုထာ·မာ·အမုဆောင်းအစို့·ခို
ပအိုးစိုး·ခို·လှော်တံဗ·ရေ·အစို့·ချိုပ် (PNLO)
- ၂။ ယဲးဘော ဆလဲင်းယေးအောင်
ဗဟိုအောန်ငါကေားမတီးသား
မန်းခမ်းတဗားလိမ်းဆိုင်းရာ·ကျောင်·သားဖိုင်း

ဒီမိုကရေစီတိတ်တိတ်-တပ်ဥျ (ABSDF)

၇။ ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်အမှုဆောင် ဦးစိုးဝင်း
ဗဟိုဦးစီးဌာနအဖွဲ့ချုပ်၊ ရခိုင်ခမ်းလှော်တပ်ဗဟိုဦးစီးဌာန
(ALP)

၉။ ဗိုလ်ချုပ်အမှုဆောင် ဦးစိုးဝင်း
ဗဟိုဦးစီးဌာနအဖွဲ့ချုပ်၊ တဲလီဆုန်းမြို့၊ တဲလီဆုန်းမြို့
ဦးစီးဌာန (RCSS)

၆။ ပဒိုစေးတာဒိုမူး
ဗဟိုဦးစီးဌာနအဖွဲ့ချုပ်၊ ကေအဲန်ယူ
စောက်စိုင်းအရိမ်းအဖွဲ့ (KNU)

၇၀။ စိုင်းလျန်း
ဗဟိုဦးစီးဌာနအဖွဲ့ချုပ်၊ တဲလီဆုန်းမြို့၊ တဲလီဆုန်းမြို့
ဦးစီးဌာန (RCSS)